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مدیرعامل ذوب آهن اصفهان از مصوبات و آیین نامه ها و دستورالعمل های غیرکارشناسی انتقاد کرد؛

بخشنامه های خلق الساعه حرکت خلاف تولید ملی

Can Diabetes 
Cause Mood 
Swings?
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 کاشی های گنبد ۱۲ ترکی مقبره تاریخی »بابا رکن 
الدین« تبله کرده اند

بی رحمی فرونشست به تاریخ 
و تیزی تیشه مرمت!

 آیین بزرگداشت 25 آبان ماه روز حماسه و ایثار مردم اصفهان با غبارروبی و عطرافشانی قبور شهدا، در گلستان شهدای 
اصفهان برگزار شد. 

پژمان گنجی پور / خبرگزاری ایمنا 
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روابــط عمومی هرچنــد مفهومــی دیرپــا در تمدن  
ــان  ــای محقق ــه تلاش ه ــت و هم ــری اس بش
ایــن حــوزه بــرای تئوریزاســیون کــردن آن 
هنــوز بــه ثمــره کاملــی نرســیده ولــی بی تردیــد 
مفهومــی چندلایه و بســیار وســیع اســت. در تأیید 
ــان امــکان  ــس کــه همچن ــن ب ــن نگــره همی ای
گنجانــدن ایــن مفهــوم در حوزه هایــی همچــون 
علــم، هنر یــا تجربــه و غلبــه هرکــدام بــر دیگری 

میســر نشــده اســت.
ــی دوران  ــه ط ــت ک ــی اس ــوارد در حال ــن م ای

ــی،  ــر کنون ــات، عص ــر ارتباط ــه عص ــوم ب موس
توســعه و پیشــرفت همه جانبــه جوامــع بــا 
ــن  ــت و در ای ــورده اس ــانی گره خ ــلات انس تعام
ــانی  ــانه و اطلاع رس ــی، رس ــکار عموم ــان اف می
در اولویــت توجه، التــزام و اهتمــام قرارگرفتــه و رو 
ــر اهمیــت و نقــش آن افــزوده می شــود.  ــه روز ب ب
ایــن مســئله اهمیــت جایــگاه روابــط عمومــی را 
ــه ای کــه بخــش  ــدان کــرده اســت، به گون دوچن
ــکار  ــرکت ها در اف ــال ش ــت و اقب ــده موفقی عم
ــت مردم  ــگان، ســهام داران و درنهای عمومی، نخب

درگــرو عملکــرد روابــط عمومــی در ترســیم نگاه 
ــح و دوراندیشــانه از  ــی، صحی ــه، حقیق واقع گرایان

ــت. ــرکت اس ــازمان و ش س
درواقــع می تــوان آشــکارا بیــان داشــت کــه 
ــه  ــی ک ــدام از واژگان ــی در هیچ ک ــط عموم رواب
ســعی در محــدود کــردن آن هســتند نمی گنجــد؛ 
روابــط عمومــی ترکیبــی از علــم، تجربــه، 
ــازمان  ــناخت س ــر در ش ــر و تدبی ــص، هن تخص
و ابزارهــای ارتباطــی به منظــور اقنــاع افــکار 

ــت. ــی اس عموم

علی الوندی
سرمقالـــه
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بررسی یک مفهوم؛ روابط عمومی؛
علم، هنر، تجربه یا همه موارد
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نماینده مردم شهرضا و دهاقان در مجلس شورای اسلامی:

 روند بررسی اعتبارنامه نمایندگان
در ابتدای هر دوره مجلس اصلاح شد

کمبود دارو تا افزایش قیمت؛ وجود مافیا یا ضعف تولید و توزیع؛ فرسودگی یا فقدان دانش؟

 گزینه های دارویی
معمولا مریض! 

در گفت و گوی اختصاصی با پدر علم مدیریت ارتباطات ایران مطرح شد:

 عدم تأثیر گذاری محتوای
رسانه های کشورمان
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استاندار اصفهان مطرح کرد:

 25 آبان روزی ماندگار
در مؤلفه های هویتی اصفهان و ایران

چهره روز

رویکرد کار جهادی مبتنی بر دانشِ آبفای استان اصفهان 
آغاز شد:

برگزاری جلسه هم اندیشی بررسی 
چالش های حوزه منابع انسانی آبفا

۶

در راستای رویکرد کار جهادی مبتنی بر دانشِ آبفای استان 
اصفهان، نخستین جلسه هم اندیشی بررسی چالش های حوزه 
منابع انسانی، با اساتید دانشگاه برگزار شد. مدیر عامل آبفای 

استان اصفهان نیروی انسانی را سرمایه اصلی...

صفهان
منبع: اخبار ا

 آگهى تجدید مزایده
شهردارى دولت آباد در نظر دارد نسبت به فروش تعداد 2 قطعه پلاك زمین با کاربرى کارگاهى گروه الف – ب – ج (خدماتى) واقع در منطقه 
صنعتى دولت آباد، بلوار امام خمینى (ره)، خیابان فردوسى، تفکیکى برادران حسینى از طریق برگزارى آگهى تجدید مزایده عمومى اقدام نماید.

مهلت دریافت اسناد از سامانه ستاد: تا پایان وقت ادارى روز شنبه مورخ 1401/8/28
مهلت ارسال پیشنهادات در سامانه ستاد: تا پایان ساعت ادارى روزچهارشنبه مورخ 1401/9/9

زمان بازگشایى پیشنهادات سامانه ستاد: بعد از پایان ساعت ادارى روز چهارشنبه مورخ 1401/9/9
محل دریافت اسناد: سامانه ستاد

http://setadiran.ir (ستاد) تلفن: 45822010-031 سامانه تدارکات الکترونیک دولت
محمد حسن یارى- شهردار دولت آباد شناسه آگهى: 1407859

نوبت دوم

 آگهى تجدید مزایده عمومى
شهردارى دولت آباد در نظر دارد نسبت به فروش   5 قطعه پلاك زمین واقع در منطقه صنعتى دولت آباد جنب پست برق نقش جهان از طریق 

برگزارى آگهى تجدید مزایده عمومى اقدام نماید.
مهلت دریافت اسناد از سامانه ستاد: تا پایان وقت ادارى روز شنبه مورخ 1401/8/28

مهلت ارسال پیشنهادات در سامانه ستاد: تا پایان ساعت ادارى روز  چهارشنبه مورخ 1401/9/9
زمان بازگشایى پیشنهادات سامانه ستاد:  روز چهارشنبه مورخ 1401/9/9

محل دریافت اسناد: سامانه ستاد
  http://setadiran.ir (ستاد) تلفن: 45822010-031 سامانه تدارکات الکترونیک دولت

محمد حسن یارى- شهردار دولت آباد شناسه آگهى: 1407866

نوبت دوم

آگهى مزایده (نوبت اول)  آگهى مزایده (نوبت دوم)
اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان خمینى شهر به موجب آگهى مزایده 
نوبت اول به شماره 775487 مورخ 1401/8/23 در نظر دارد نسبت به واگذارى یک 
ساختمان خدماتى از موقوفه مسجد جامع اســفریز به مدت یک سال اقدام نماید. 
متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر مى توانند با شماره تماس 33626071 داخلى 
2 تماس حاصل فرمایند یا به آدرس: خیابان شریعتى شمالى، کوچه 94 مراجعه نمایند.

اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان خمینى شهر بموجب آگهى مزایده 
نوبت اول به شماره 775464 مورخ 1401/8/23 در نظر دارد نسبت به واگذارى یک 
درب باغ از موقوفه آقا بابا نقدى به مدت یک سال اقدام نماید. متقاضیان جهت کسب 
اطلاعات بیشتر مى توانند با شماره تماس 33626071 داخلى 2 تماس حاصل فرمایند 

یا به آدرس: خیابان شریعتى شمالى، کوچه 94 مراجعه نمایند.
اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان خمینى شهر شناسه آگهى: 1412553اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان خمینى شهر شناسه آگهى: 1412505

تلفن دفتر مرکز تهران: 88016649 - 88356308-  021          
فاکس: 88353297- 021

روابط عمومى: 021-88356281   

 امور شهرستان ها:031-32274694  
موبایل:09131130553

فاکس: 031-32274511

تلفن سفارش آگهى

pwa.agahinaslefarda.ir
قابل توجه شهروندان گرامى آیا مى دانید با مفقود شدن مدارك شناسایى خود ممکن است شما به 

عنوان مجرم شناخته شوید؟



در شـــهر
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معاون آموزش و مشـارکت های مردمی 
سـازمان حفاظـت محیط زیسـت گفت: 
خانه های محیط زیسـت مجمـع عقلا و 
خردمندان بـرای حل معضـلات محیط 
زیسـت اسـت و بـه دنبـال این هسـتیم 
کـه بـا اسـتفاده از ظرفیت هـای مردمی 
به حل مسـائل ایـن حوزه کمـک کنیم.

بـه گـزارش ایرنـا، نـورالله مـرادی در 
حاشـیه آییـن آغـاز بـه کار ۱۱ خانـه 
جمـع  در  اصفهـان  زیسـت  محیـط 
خبرنـگاران گفـت: نفـرات و تجهیـزات 
این سـازمان در حدی نیسـت که بتواند 
پهنـه ای کـه در اختیـارش هسـت را 
پوشـش دهد؛ بنابراین یکی از ایده های 
مـا بـرای حـل مسـائل محیـط زیسـت 
خلـق چنیـن خانه هایـی اسـت کـه بـه 
همـه مـردم، اعـم از بانـوان خانـه دار 
تـا اسـاتید دانشـگاه و مشـاغل مختلف 

تعلـق دارد.
مـرادی افـزود: آن هـا می تواننـد در این 
خانه ها مسـاله یابی و مشـکلات محیط 
زیسـتی را شناسـایی و اگـر لازم شـد 
مشـکلات را بـا کار مردمـی حـل کنند 
واگـر ممکـن نبـود موضـوع را در قالب 
یک مطالبه عمومـی به مسـوولین ارائه 

بدهنـد و پیگیر باشـند.
وی افـزود: باید کمـک کنیم کـه اهداف 
خانه هـا تحقـق پیـدا کنـد، نمی خواهیم 
در حـوزه محیـط زیسـت و در دولـت 
سـیزدهم کار نمایشـی انجـام دهیـم و 
از دوسـتان و همکارانمـان خواسـته ایم 
کـه کاری را انجـام بدهنـد کـه مـا بـه 
ازای بیرونـی داشـته باشـد. مـرادی 
یـادآور شـد: خانه هـای محیـط زیسـت 
محـل برگـزاری کارگاه هـا و کلاس ها و 
محـل توجیه مسـوولان اسـتان اسـت و 
یکـی از کارهـای جـدی کـه خانه هـای 
محیط زیسـت انجام می دهنـد، آموزش 
مسـوولان و مطالبـه گـری از آنهاسـت. 
معاون آمـوزش و مشـارکت های مردمی 
سـازمان حفاظـت محیط زیسـت گفت: 
اگر اداره ای در حـوزه کاری اش کم کاری 
کرد، خانه هـای محیط زیسـت می توانند 
مطالبه گرانه پیگیری کننـد. ضمن آنکه 
ایـن خانه ها بـا پیونـدی کـه با سـازمان 
حفاظت محیط زیسـت دارنـد، معضلات 
این بخـش را تدوین و در اختیـار دهیارها 
یـا مدیـران شهرسـتان ها و مدیـران 

اسـتانی قـرار می دهنـد.
وی با اشـاره بـه اینکه اصفهان سـومین 
اسـتانی اسـت کـه خانه هـای محیـط 
زیسـت را راه انـدازی کرده اسـت، گفت: 
پیـش از ایـن، در اسـتان های البـرز و 
فـارس، چهاربـاب خانـه محیط زیسـت 
افتتاح شـده اسـت که باید گفت، شـکل 
گیری همزمـان ۱۱ خانه محیط زیسـت 
در مکان های متفـاوت اسـتان اصفهان، 
رویـداد مهمـی بـرای حفاظـت محیـط 
زیسـت بـوده اسـت. مـرادی افـزود: بـا 
اسـتقبالی که از خانه های محیط زیسـت 
در اسـتان اصفهـان شـد، بایـد گفـت 
اصفهان این ظرفیـت را دارد کـه در یک 
فرآیند سـه یا چهار سـاله به افتتـاح هزار 

خانـه محیـط زیسـت هم برسـد.
بـه گـزارش ایرنـا چهارشـنبه ۱۱ خانـه 
محیط زیسـت در شـهرهای گلپایگان، 
سـمیرم، ورزنـه، نجـف آبـاد، اصفهان و 

گلشـهر افتتاح شـد.

حل مسائل محیط زیست 
مستلزم بهره گیری از 

ظرفیت مردمی

معاون آموزش سازمان حفاظت محیط زیست:

دراین بــاره تعاریــف گوناگونــی از روابــط عمومــی از ســوی 
ــن  ــای ای ــان کتاب ه ــان و مؤلف ــران، کارشناس صاحب نظ
رشــته ارائه شــده اســت. »رکــس هارلــو« می گویــد: روابط 
عمومــی دانشــی اســت کــه به وســیله آن ســازمان ها 
ــش  ــی خوی ــئولیت اجتماع ــر مس ــند، ب ــه می کوش آگاهان
عمــل کننــد تــا بتواننــد، تفاهــم و پشــتیبانی کســانی را که 

ــد. ــه دســت آورن ــرای توســعه اهمیــت دارد، ب ب
ــا  ایــن یعنــی آنچــه ایــن مفهــوم نیــاز دارد، تلفیــق هنــر ب
ــر  ــا ه ــان ها ب ــت. انس ــه اس ــن باتجرب ــوزش و آمیخت آم
جایــگاه و موقعیتــی نیازمنــد شــناخت علــم روابــط عمومی 
ــر و  ــر، عمیق ت ــد واضح ت ــدی از آن دی ــتند و بهره من هس
ــت  ــی در جه ــد و عامل ــان می بخش ــه انس ــیع تری ب وس
کیفیت بخشــی تعامــلات اجتماعــی و تعمیــق خودبــاوری، 
ــی در  ــال افزای ــیر کم ــت در مس ــی و حرک ــزه بخش انگی

جامعــه می شــود.
»یورگن هابرمــاس« تئــوری پــرداز آلمانــی در کتــاب 
»تحــول ســاختاری گســتره همگانــی« مهم تریــن ویژگی 
ــی دانســته و  ــک را گســتره همگان ــه دموکراتی ــک جامع ی
مدیریــت اطلاعــات توســط دولت هــا، ســازمان ها و روابــط 
عمومی هــا را به عنــوان نشــانه ای از نابــودی گســتره 
همگانــی می شناســد و گســترش روابــط عمومی هــا و 
ــاندن  ــرای پوش ــی ب ــاس مبدل ــری را لب ــگ لابی گ فرهن
منافــع ســازمان ها در قالــب تحریــف و یــا سانســور 
ــاه همگانــی«  ــا مستمســک هایی ماننــد »رف اطلاعاتــی ب

ــده اســت. ــی« خوان ــع مل و »مناف
ــکار  ــت اف ــاع و مدیری ــات، اقن ــج تبلیغ ــن تروی او همچنی
عمومــی و رشــد سرســام آور آگهی هــای بازرگانــی را 
دلیلــی بــر غلبــه ظرفیت هــای غیــر ســازنده ارتبــاط روابط 
عمومی هــا بــا رســانه های جمعــی و از دیگــر عوامــل 

ــد. ــی می دان ــتره همگان ــدن گس ــال ش پایم
امــا همیــن مدیریــت اطلاعــات و بــه دنبــال آن 
ــون  ــرادی چ ــدگاه اف ــخگویی، در دی ــازی و پاس شفاف س
ــز«  ــن« و »ادوارد برنی ــر لیپم ــول«، »والت ــد لاس »هارول
ــدرن  ــه م ــاز جامع ــم و موردنی ــیار مه ــای بس از مقوله ه
ــرای  ــت خــود، راه را ب ــروی مثب ــا نی ــروزی اســت کــه ب ام

پیشــرفت ســریع و ســریع تر همــوار می کنــد.
اگرچــه شــخصیتی چــون هابرمــاس، مدیریــت اطلاعــات 
ــا  ــت، ام ــده اس ــی خوان ــتره همگان ــودی گس ــانه ناب را نش
واقعیــت ایــن اســت کــه او در آلمــان و در زمــان جنگ های 
جهانــی بارورشــده و بــدون تردیــد نســبت بــه گســترش و 
ترویــج تبلیغــات و اقنــاع و مدیریــت افــکار عمومــی نگران 
اســت و با مشــاهده انبوهی از کارشناســان روابــط عمومی، 
کانون هــای فکــری و مشــاوران، رهبــران سیاســی و 
بازرگانــان و بررســی روابطشــان بــا رســانه ها و تاانــدازه ای 
روش هــای آگهــی بازرگانــی و برنامه هــای وابســته، 
شــواهدی را بــه مــا نشــان می دهــد کــه شــرایط اجتماعی 
روابــط عمومی هــا را به ســمت پذیــرش پیام و دســت کاری 
ــر  ــن ام ــت، و همی ــت داده اس ــر جه ــی تغیی ــکار عموم اف
باعــث نابــودی دموکراســی و گســتره همگانــی می گــردد. 
ازایــن رو شــاید ایــن حــرف قابل اعتنایــی باشــد که امــروزه 
ــده  ــر عه ــات ب ــر ارتباط ــی در عص ــکار عموم ــت اف هدای
روابــط عمومــی گذاشته شــده اســت، امــا نبایــد فرامــوش 
کــرد کــه در یــک جامعــه مردم ســالار، منافــع ســازمان ها 
ــرا  ــد، زی ــرار می گیرن ــتا ق ــک راس ــی در ی ــع عموم و مناف
نهادهــای دولتــی خــود را نماینــدگان و خدمتگــزاران 
ــخگویی  ــه پاس ــزم ب ــعار مل ــن ش ــا ای ــد و ب ــردم می دانن م
هســتند بــا قاطعیــت می تــوان گفــت کــه عملکــرد روابــط 
عمومی هــا در رابطــه بــا شفاف ســازی واقعیت هــای 
عملکــرد ســازمانی و میــزان تعهــد بــه پاســخگویی، نه تنها 
ــه  ــالاری در جامع ــور مردم س ــاخص های حض ــی از ش یک
ــر دهــد و در  ــکار عمومــی را تغیی ــد اف ــوده، بلکــه می توان ب
هــر جامعــه ای بــه یکــی از مهم تریــن ابزارهــای زیربنایــی 

تغییــر فرهنــگ تبدیــل شــود. 

کارشناس ارشد روابط عمومی

...ادامه از صفحه 1

خبر روز

اینکه کبوترهـا بتوانند به راحتی بـر دامنه 
یک گنبد رُک بنشـینند و فارغ از آب و دانه 
دمی بیاسـایند، یک تعبیر دارد و آن اینکه، 
بی شـک کاشـی های گنبـد ۱۲ ترکـی 
مقبـره تاریخـی »بابـا رکن الدیـن« در 
گورسـتان تاریخی تخت فـولاد اصفهان 
مـوج برداشـته اند یـا به تعبیـر بهتـر تبله 

کرده انـد.
از میـان گنبدهـای فیـروزه ای اصفهـان، 
گنبـد بابا رکـن الدین بـه لحـاظ معماری 
و فـرم هرمـی اش خـاص و مـورد توجـه 
اسـت؛ اثـری صفـوی کـه بـر مـزار یک 
عارف قرن هشـتم بنـا شـده و در گـذر از 
خیابـان آزادگان، از کنـاره جنوبـی تخـت 
فـولاد، نگاه هـا را میخکـوب تماشـای 

خـود می کنـد.
رهگـذران و سرنشـینان اتومبیل هـا در 
خیابـان آزادگان، ناخـودآگاه بیننـده موزه 
روبـاز و پهناور تخـت فولاد می شـوند که 
بیـش از همـه، گنبـد برافراشـته و هرمی 
بابارکن الدیـن در پیشـانی آن خودنمایی 
می کنـد؛ از ایـن رو چین هـای نشسـته 
بـر سـیمای این گنبـد خـاص بـه راحتی 
مشـهود اسـت و در هنگام شـب به دلیل 
شـیوهٔ نورپـردازی و خاصیـت ایجـاد 
سـایه، برجسـته تر نمود می کننـد؛ اتفاقی 
که تعجـب و نگرانـی برخی دوسـتداران 
میـراث فرهنگـی را در پی داشـته اسـت.

گنبد اثـر تاریخی بابارکـن الدین اصفهان 
آخریـن بـار در سـال های اولیـه دهـه ۸۰ 
مرمـت؛ یـا بـه تعبیـری نوسـازی شـده 
اسـت. اقدامـی کـه در همـان زمـان 
منتقدانی هم داشـت اما بـه روایت محمد 
تقـی قنبـری، اسـتاد کاشـی کاری کـه 
گنبد را مرمـت کـرده، به توصیـه مرحوم 
علی اصغر شـعرباف، اسـتاد مرمت سنتی 

بناهـای تاریخـی انجـام گرفت.
بنابرایـن بایـد گفـت حداکثـر ۱۷ سـال 
از مرمـت گنبـد بابـا رکن الدیـن گذشـته 
اسـت، مـدت زمانـی که بـه گفتـه برخی 
کارشناسـان مرمت، بـرای آسـیب دیدن 
بنا بسـیار زود اسـت و نباید کاشـی ها تبله 

. می کـرد

امـا چنـد نکتـه بیشـتر از هرچیـز موجب 
نگرانـی شـده، اینکه گنبـد در شـرایطی 
اسـت کـه عـوارض فرونشسـت بـر 
جداره هـای بقعـه بـه چشـم می خـورد و 
آثـار رطوبـت از سـقف گنبدخانـه یعنـی 
گنبدداخلی هـم دیـده می شـود و مهم تر 
اینکه با کارنامه مرمت گنبد مسـجد شیخ 
لطف الله و گنبد مسـجد جامع عباسی، اگر 
بنا بر مرمـت دوبـاره گنبد بابـا رکن الدین 
باشـد، چه سرنوشـتی در انتظـار این گنبد 

زیبـای اصفهـان خواهد بـود؟!
آن طـور کـه مرتضـی فرشـته نـژاد، 
پیشکسـوت مرمـت و اسـتاد بازنشسـته 
دانشـگاه هنر اصفهان به ایرناگفت: گنبد 
بابا رکـن الدین یـک بـار در دوران پهلوی 
اول و در زمـان مرحـوم جـواد مجـدزاده 
صهبـا، رییـس وقـت اداره عتیقه جـات 
اصفهـان مرمت شـده اسـت. مجـد زاده 
بعدهـا وصیـت می کنـد کـه در ورودی 
گنبدخانـه بقعـه بابارکن الدیـن بـه خاک 

سـپرده شـود، کـه چنیـن هم شـد.
بـه روایـت فرشـته نـژاد امـا در سـال ۷۴ 
مرمـت دیگـری بـا تعویـض کاشـی ها 

بـر روی گنبـد انجـام شـد کـه در برخـی 
قسمت ها، کاشـی ها تراشـیده و لوله های 
داربسـت داخـل بدنـه گنبـد شـده بـود؛ 
فرشـته نـژاد امـا کـه خـود منتقـد ایـن 
شـیوه مرمت بـود، از سـال های ۸۲ تا ۸۵ 
ناظـر مرمـت، سـاماندهی و طراحی های 
مجموعـه تاریخـی، فرهنگـی و مذهبی 

تخـت فـولاد شـد.
فرشـته نژاد در گفـت و گـو بـا ایرنـا معتقد 
اسـت کـه نبایـد کاشـی های گنبـد بابـا 
رکن الدین بعـد از ۱۵ یا ۱۶ سـال مرمت، 
پله پله شـود؛ پلـه پله شـدن یعنـی اینکه 
کاشـی و لایـه ملاتـش از گنبـد جـدا 
بوده اند و بـه خاطـر ترکه هایی کـه در آن 
گذاشـته اند هنـوز نریخته انـد. اما مسـئله 
این اسـت کـه نبایـد در کمتر از ۲۰ سـال 
ایـن اتفـاق بیفتـد و کاشـی ها تبلـه کند.

وی از شـرایط فعلـی مرمت آثـار تاریخی 
اصفهان انتقاد کرد و گفـت: کارها پیمانی 
شـده اسـت و دسـت به دسـت می چرخد 
و کسـی هـم نیسـت کـه روی کارشـان 
نظـارت کنـد؛ مرمـت این آثـار ارزشـمند 
بایـد زیـر نظـر ناظرینی باشـد کـه کار به 
بیراهـه نـرود؛ در کارهای پیمانـی هر که 
ارزان تـر بگیـرد، کار را بـه آن می دهنـد و 
به کیفیـت و نظـارت فکر نمی کننـد؛ کار 
پیمانی هـم باید ناظر قَدَر داشـته باشـد نه 
اینکـه دوربین دستشـان بگیرند و تماشـا 
کننـد؛ اگـر این طـور باشـد که هـر کس 
دوربین دسـتش بگیرد، ناظر اسـت! ناظرِ 
کار نداریـم. هیات نظارت فرمالیته اسـت!

امـا ماجـرای تعویـض کاشـی های گنبد 
بابا رکـن الدیـن در سـال های اولیـه دهه 
۸۰ بـه روایت محمـد تقی قنبری، اسـتاد 
کاشـی کاری که مرمت گنبـد را با نظارت 
محمد کریـم متقی بـر عهده داشـته این 
اسـت که آن زمـان کاشـی های گنبـد با 
زیرسـازی هایش از بیـن رفتـه بـود و او 
به پشـتیبانی مرحـوم اسـتاد علـی اصغر 
شـعرباف از اسـاتید برجسـته معمـاری و 
مرمـت سـنتی، کاشـی ها را برچیـده و 

کاشـی ها را نـو کـرده اسـت.
قنبری در گفت و گـو با ایرنا معتقد اسـت، 
آنچـه بـه احتمـال باعث مـوج برداشـتن 
یـا تبلـه کـردن کاشـی های گنبـد بابـا 
رکن الدیـن شـده، نفـوذ رطوبت اسـت و 
اگر تَرَک بر گنبد نباشـد، کاشـی ها تاچند 
سـال دیگـر هـم می تواننـد دوام بیاورند.

ایـن هنرمنـد کاشـیکاری اصفهـان بـا 
گریـزی بـه سـال های اولیه دهه هشـتاد 
که مرمـت گنبد را بر عهده داشـته اسـت، 
گفـت: تعـدادی از کارشناسـان می گفتند 
بایـد کاشـی ها را یکـی یکـی دربیاورید و 
مرمـت کنیـد و دوبـاره سـرجای خودش 
بگذاریـد، بحـث و جدل هـا زیـاد بـود که 
اگـر ایـن کار انجـام شـود، داربسـت باید 

سـال ها روی گنبـد بچرخـد.
وی افزود: از بزرگترین کارشناس آن دوره 
که سـرآمدتر از او نبـود، یعنی اسـتاد علی 
اصغر شـعرباف که اسـتادم بود و سـال ها 
پیـشِ او درس می گرفتم خواسـتم مـرا از 
این شـرایط نجـات دهـد و هرچـه بگوید 
همان را انجام بدهم، وقتی روی داربسـت 
رفت و دیـد که زیر کاشـی ها حدود سـی، 
چهـل سـانت گـچ مـرده اسـت، نظرش 
ایـن بـود کـه بایـد کاشـی های کل گنبد 

جمع شـود.

آن طـور کـه قنبـری بـه ایرنـا گفـت، 
عاقبت بنا بر اسـاس نظر اسـتاد شعرباف، 
کاشـی ها جمـع و زیـرِ کاشـی ها سـبک 
سازی شد. کاشـی های پیشـین را هم، در 
گونـی به انبـاری کـه در تخت فـولاد بود 

منتقـل کردند.
وی افـزود: کاشـی ها تـرک داشـت و 
پوسـته کـرده بـود و قابـل اسـتفاده هـم 
نبود؛ بنابراین سـاخت کاشـی های جدید 
را بـه مرحوم آقـای ایلیـا کـه در تولید این 
نمونه کاشـی اسـتاد بـود سـپردیم. آقای 
ایلیـا هم طبـق نمونـه کاشـی های گنبد، 
کاشـی ها را ساخت و در کاشـیکاری گنبد 

اسـتفاده شد.
قنبری با گریزی به گذشـته و عکس سیاه 
و سـفید گنبد مسـجد شـیخ لطف الله که 
مرحوم اسـتاد محمود ماهرالنقش، اسـتاد 
و پژوهشـگر مرمت و معماری سنتی به او 
نشـان داده بود، گفت: گنبد مقبره بابارکن 
الدین کاشـی صفوی نداشت؛ چون پیشتر 
هم مرمت شـده بـود. اسـتاد ماهرالنقش 
عکسـی از گنبد شـیخ لطـف الله از دوران 
پهلوی اول، به من نشـان دادنـد که گنبد 

آجری بود و کاشـی نداشـت.
وی بـا اشـاره بـه اینکـه بسـیاری از آثـار 
شـاخص تاریخی اصفهان در پهلوی اول 
و اوایـل پهلـوی دوم مرمت شـده اسـت، 
گفـت: کاشـی های گنبـد بابارکـن الدین 
صفوی نبودند، کاشـی های گنبد مسـجد 
جامع عباسی و گنبد مدرسـه چهارباغ هم 

متعلـق بـه خودشـان نبود.
قنبری درباره شـرایط فعلی گنبـد بابارکن 
الدیـن افـزود: ۱۶ یـا ۱۷ سـال از مرمـت 
گنبد گذشـته اسـت و امـکان دارد پشـت 
کار آب افتـاده باشـد و گچ هـا همین طور 
که بـه مـرور دو نـم می شـوند، کاشـی ها 
یک مقـدار بـازی می کنند که بـه صورت 
موج خودش را نشـان می دهـد؛ ولی فکر 

نمی کنـم کاشـی ها جدا شـده باشـند.
وی معتقد اسـت که اگر ترک های عمیق 
روی کاشـی ها باشـد، نیاز به مرمت است 
چرا کـه درزهـا باعث نفـوذ آب بیشـتری 
می شـود و مشکل گنبد را بیشـتر می کند: 
حلقه های »سـازو« در معرق نگـه دارنده 
اسـت و باعـث دوام بیشـتر می شـود ولی 
اگر ترک های عمیق وجود داشـته باشـد، 

بایـد به فکـرش بود.

قنبری با انتقاد از شـیوه نگهـداری از گنبد 
و بقعه بابارکـن الدین گفـت: در عکس ها 
دیـدم کـه کاشـی های لچکـی بـالای 
قوس هـا ریختـه اسـت. ایـن کاشـی ها 
قیمتی اسـت، چرا کسـی دل نمی سوزاند! 
کاشـی ها را پیـدا کننـد، مرمـت کننـد یا 
بسـازند و نصـب کننـد. آنقـدر معطـل 
می کننـد تا بقیه کاشـی ها هم بیفتـد، بعد 

افسـوس بخورنـد. 
در ادامـه بررسـی وضعیت گنبـد بابارکن 
الدیـن، بـا مدیـر مجموعـه تاریخـی، 
فرهنگـی و مذهبـی تخت فـولاد گفت و 
گو کردیـم. به گفتـه ابراهیـم عمرانی، در 
سـال ۹۶ ترک هایـی در بدنـه بقعـه بوده 
اسـت که مرمت و در سـال ۹۷ کف بقعه، 
بازسـازی شـده اسـت. اما تاکنون اقدامی 

دربـاره گنبـد نداشـته اند.
ایرنـا گفـت: بـا توجـه بـه  وی بـه 
حساسـیت های که روی گنبد شیخ لطف 
الله و گنبـد جامـع عباسـی هسـت، بایـد 
عملیـات مرمـت گنبـد بابـا رکـن الدین 
دقیـق و کارشناسـی باشـد. قاعـده ایـن 
اسـت کـه میـراث روی ایـن موضـوع 
متمرکـز شـود و مرمـت کاران ایـن نهاد، 

مرمـت گنبـد را بـه دسـت بگیرنـد.
عمرانـی یـادآور شـد: مـا بایـد موضـوع 
مرمـت گنبـد بابارکـن الدیـن را پیگیری 
کنیم. بـه دلیل حساسـیت ها امـا، میراث 
فرهنگی بایـد مجوزها را بدهـد و خودش 

نظـارت پـروژه را انجـام دهد.
وی بـا اشـاره بـه مرمـت عـوارض 
فرونشسـت در محوطـه تکیـه بابـا رکن 
الدین گفت: امسـال ۳۰۰ میلیـون تومان 
اعتبـار بـرای مرمـت کاشـی های بدنـه 
و کتیبه هـای اطـراف بقعـه پیـش بینـی 
کرده ایـم و قـرار اسـت ایـن کار تـا پایان 

سـال انجـام شـود.
عمرانـی گفـت: قـرار اسـت سـال آینـده 
اعتبـاری بـرای گنبـد پیـش بینی شـود؛ 
قاعـده این اسـت وقتـی طرحـی مصوب 
می شـود، سـازمان نوسـازی و بهسـازی 
شـهرداری آن را اجـرا کند اما اگر شـرایط 
مثل گنبـد بابـا رکـن الدین خاص باشـد 
بایـد اداره میـراث فرهنگـی بـه عنـوان 

مجـری و ناظرطـرح وارد شـود.
در ایـن پیونـد امـا علیرضـا ایـزدی بـه 
خبرنـگار ایرنـا گفـت کـه مجموعـه 

فرهنگـی تخـت فـولاد ماجـرا را بـا آنها 
در میـان گذاشـته اسـت و اداره میـراث 
فرهنگی هـم در روزهـای اخیـر از تخت 

فـولاد بازدیـد داشـته اسـت.
وی افـزود: پایـش آثـاری از جملـه تخت 
فـولاد را در دسـتور کار داریـم. بـا وجـود 
تأخیـر در ابـلاغ اعتبـار مصـوب میـراث 
فرهنگـی، ابـلاغ اعتبـاری ظـرف یک یا 
دو هفتـه آینده قـرار اسـت انجام شـود تا 
بتوانیـم یکسـری کارهـا را انجـام بدهیم 
و بـه یـاری خـدا بتوانیـم در سـال مالـی 
جاری تا پایـان تیرمـاه، کارهایـی را برای 
بناهایـی از جملـه بقعـه بابـا رکـن الدین 
انجـام بدهیـم. ایـزدی گفت: تبله شـدن 
کاشـی های گنبد بـه طور کامل مشـهود 
اسـت؛ بناهایی کـه وضعیتشـان بـه این 
شـکل شـده، بایـد مرمت شـود، سـال ها 
اسـت که در بقعـه بابـا رکن الدیـن کاری 
انجـام نگرفتـه و حالا بایـد در ایـن رابطه 

اقـدام کنیم.
وی با اشـاره بـه اینکـه باید مرمـت گنبد 
بابـا رکـن الدین بـه صـورت مشـارکتی 
انجـام شـود، افـزود: بیشـتر از هرچیـز 
بحـث ناکش هـای بنـا مـد نظـر مـا قرار 
دارد. بایـد یـک سـنداژ انجـام بدهیـم تا 
بدانیـم وضعیـت ناکـش بنا به چه شـکل 
اسـت. به نظـرم آنچـه باعث تبله شـدن 
کاشـی های گنبـد شـده، رطوبت اسـت.

ایـزدی گفـت: باید ابتـدا روی کانـال رفع 
رطوبـت و ناکـش بنـا بررسـی و برنامـه 
ریزی می کنیـم و بعد کاشـی های گنبد را 
در دسـتور کارمان می گذاریم و به صورت 

مشـارکتی کار را انجام خواهیـم داد.
گنبـد هرمـی و فیـروزه ای بقعه بابـا رکن 
الدیـن یکـی از قدیمی تریـن و زیباتریـن 
بناهـای تخت فـولاد اسـت و همین طور 
می تـوان گفـت یکـی از گنبدهـای زیبا و 
متفاوت شـهر اصفهان به لحـاظ معماری 
گنبـد. بابارکن الدیـن عارف قرن هشـتم 
اسـت و به دلیـل مقـام و مرتبـه ای که در 
عرفان و تصوّف داشـته شـاه عباس بقعه 
و گنبـد با شـکوهی در خورشـان و منزلت 
او بـر آرامگاهش بنا کرده. گنبـد مقبره بابا 
رکـن الدین بـه شـکل هـرم دوازده ترک 
و به رنـگ فیروزه ای سـت کـه با گـذر از 
خیابان آزادگان در مجموعـه تخت فولاد 

خودنمایـی می کنـد.

بی رحمی فرونشست به تاریخ و تیزی تیشه مرمت!
 کاشی های گنبد 1۲ ترکی مقبره تاریخی »بابا رکن الدین« تبله کرده اند
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اسـتاندار اصفهان گفت: ۲۵ آبان یکـی از روزهای به یادماندنـی تاریخ این 
سـرزمین و اسـتان اصفهان اسـت و همه ما بر این باوریم که ایـن روز تنها 
متعلق بـه اصفهان نیسـت و بعنـوان روزی مانـدگار در مؤلفه هـای هویتی 

و تاریخی اصفهان و ایران اسـلامی اسـت.
سـیدرضا مرتضـوی روز چهارشـنبه در آییـن عطرافشـانی مـزار شـهدا و 
تجدیـد بیعـت بـا شـهدای والامقام کـه بـا حضـور مدیران ارشـد اسـتان 
در گلسـتان شـهدای اصفهـان، اظهـار داشـت: ۲۵ آبـان »روز اصفهـان« 
نامگذاری شـده و روزی اسـت کـه خداوند متعـال جلـوه ای از مجاهدات و 

رشـادت های مـردم اصفهـان را جلـوه گـر سـاخت.
وی ادامه داد: در روز ۲۵ آبان ماه سـال ۱۳۶۱ در اسـتان ما در یک روز ۳۷۰ 
شـهید در میـدان امام ره توسـط مـردم اصفهـان تشـییع شـدند. در همان 
روز کاروان هـای عظیمـی از پشـتیبانی های مـردم اصفهـان بـه سـمت 
جبهه های حق علیـه باطل اعـزام شـد و جمع کثیـری از رزمنـدگان برای 
خالی نمانـدن سـنگرهای دفاع از کیـان ایران عزیـز به جبهه هـای جنوب 

و غرب کشـور شـتافتند.
اسـتاندار اصفهان خاطرنشـان کـرد: امـروز نیز ایـران اسـلامی و اصفهان 

همیـن هویـت را دارد و بطور قطـع همه ما بـاور داریـم کـه در صورتی که 
تقدیـر الهـی شـرایطی را ایجاد کنـد که در معـرض آزمـون قـرار بگیریم؛ 
بطور مجـدد با بـذل جان و مـال خـود فدایـی راه حضـرت ولیعصـر )عج( 
خواهیم شـد و در این مسـیر ذره ای دریـغ نخواهیم کـرد و امـروز در بیعت 
با نائب ایشـان رهبـر معظم انقلاب اسـلامی هم جـان خود را فـدا خواهیم 
کرد و از همـه مـال و زندگی خـود می گذریـم و فرزندانمـان را نیـز به این 
راه توصیـه می کنیـم و نمی گذاریـم پشـت ولـی فقیـه و نائـب امـام عصر 

خالـی بماند.

۲۵ آبان روزی 
ماندگار در مؤلفه های 
هویتی اصفهان و ایران

استاندار اصفهان مطرح کرد:

خبر اول

ISFAHAN
N E W S
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شهرستان

Isfahan News

حجت الاسـام حسـن عارضـی گفت: 
بـروز ناآرامی هـا در دانشـگاه ها نبایـد 
نسـل  از  اسـتادان  ناامیـدی  باعـث 
جـوان بشـود و عـاوه بـر تولیـد علم 
و تدریـس بـه رشـد تربیـت اجتماعـی 

دانشـجویان توجـه کننـد.
حجت الاسـام حسـن عارضی مسئول 
نهـاد نمایندگی مقام معظـم رهبری در 
دانشـگاه آزاد اسامی اسـتان اصفهان 
دانشـجویان  و  اسـتادان  بـا  دیـدار  در 
دانشـگاه آزاد اسـامی واحد فاورجان 
تربیـت  در  اسـتادان  نقـش  بیـان  بـا 
دانشـجو اظهـار کـرد: بـروز ناآرامی ها 
ناامیـدی  نبایـد باعـث  در دانشـگاه ها 
بشـود،  جـوان  نسـل  از  اسـتادان 
»چنانچـه رهبر معظم انقـاب به دهه 
هشـتادی ها امیدوارند«؛ اما مهم اسـت 
کـه اسـتادان به نقـش خـود در تربیت 
در سـاحت فردی و در ساحت اجتماعی 
آگاه تـر شـده و عـاوه بـر تولیـد علـم 
و تدریـس بـه رشـد تربیـت اجتماعـی 

توجـه کنند. دانشـجویان 
وی بـا اشـاره بـه سـبقه دانشـگاه ها و 
تولیـد علـم در جهـان اسـام عنـوان 
شـهید  الله  آیـت  تعبیـر  بـه  کـرد: 
بـر  سـال   ۵۰۰ مسـلمانان  مطهـری 
و  داشـتند  علمـی  حکومـت  جهـان 
دانشـگاه در کشـورهای اسامی تعالی 
و رشـد یافتـه هر چند که نام دانشـگاه 
آن  بـه  مختلفـی  نام هـای  و  نداشـته 
در  روسـو  اسـت.  می شـده  اطـاق 
کتـاب تاریـخ علوم به نقش مسـلمانان 
تاریـخ  طـول  در  علـم  تولیـد  در 
پرداختـه و در کتابـش نقـل می کنـد 
در برهـه ای از تاریـخ اگـر دانشـمندان 
اروپـا می خواسـتند بیـش از چهار عمل 
اصلـی را فـرا بگیرنـد بـه کشـورهای 
می رفتنـد. آندلـس  ازجملـه  اسـامی 

مسـئول نهـاد نمایندگـی مقـام معظم 
اسـامی  آزاد  دانشـگاه  در  رهبـری 
اسـتان اصفهـان ادامـه داد: بـه فرموده 
امـروز  غـرب  رهبـری،  معظـم  مقـام 
در  را  علـم  و  دانشـگاه  می خواهـد 
مقابـل دیـن قـرار بدهـد و ایـن هدف 
را بـا تحریـف کارکـرد دانشـگاه دنبال 
می کنـد. یکـی از مهم تریـن فرازهـای 
دو  بـه  اشـاره  رهبـری  معظـم  مقـام 
شـامل  کـه  دارد  دانشـگاه  کارکـرد 
فرهنگ سـازی  و  علمـی  توسـعه 
می شـود. توسـعه علم توسـط استادان 
در جریـان بـوده ودشـمن از پیشـرفت 

علمـی ایـران بیمنـاک اسـت.
شـیوع  دلیـل  بـه  گفـت:  عارضـی 
کشـور  در  سـال  دو  کرونـا  بیمـاری 
آمـوزش حضـوری تبدیل بـه آموزش 
مجـازی شـد. اگرچـه مجـازی شـدن 
آمـوزش در آن شـرایط اجتناب ناپذیـر 
بـود؛ امـا امـروز بـا تبعـات دور شـدن 
از  دانش آمـوزان  و  دانشـجویان 
محیط های آموزشـی مواجه شـده ایم. 
یکـی از ایـن پیامدهـا، تحریـف نقش 
دانشـگاه بـود. بـه ایـن صـورت کـه 
پـس از حضـوری شـدن اسـتادان بـا 
بـا  کـه  شـدند  مواجـه  دانشـجویانی 
بیگانـه  آن  رسـالت های  و  دانشـگاه 
شـده اند و ایـن موضـوع کمـک کـرد 
کـه برخی اهـداف بدخواهـان انقاب 

محقـق شـود.
وی تأکیـد کرد: فضـای کاس فضای 
انـس بـا دانشـجو اسـت. محبتـی در 
کاس بیـن اسـتاد و دانشـجو خلـق و 
فرصتـی ایجـاد می شـود کـه اسـتادان 
بایـد از ایـن فرصت بهره بـرداری کنند 
و بـه نقـش مهـم مربـی بـودن خـود 
توجـه ویژه داشـته باشـند تـا مرجعیت 
اجتماعـی دانشـگاه و اسـتادان تحقـق 

عینـی پیـدا کند.
مسـئول نهـاد نمایندگـی مقـام معظم 
اسـامی  آزاد  دانشـگاه  در  رهبـری 
روز  یـادآوری  بـا  اصفهـان  اسـتان 
گرامیداشـت  و  آبـان   ۲۵ حماسـه 
تقویـم  در  روز  ایـن  داد:  توضیـح  آن 
و  شـده  نامیـده  اصفهـان  روز  ملـی 
شـهادت طلبی  و  ایثـار  نشـان دهنده 
تاریـخ  در  و  بـوده  اصفهـان  مـردم 
ثبت شـده اسـت. بعدازظهر روزی که 
مـردم بیـش از ۳۰۰ شـهید را تشـییع 
در  دلاور  جوانـان  مجـدداً  و  کردنـد 
همـان روز بـه جبهـه اعـزام شـدند.

 مسئول نهاد نمایندگی رهبری
در دانشگاه آزاد اصفهان در فلاورجان:

ناآرامی دانشگاه ها باعث 
ناامیدی استادان از نسل 

جوان نشود

گزارش

ISFAHAN
N E W S

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس 
در  سمیرم  گفت:  سمیرم  شهرستان  گردشگری 
زمینه گردشگری طبیعی، ظرفیت بالایی دارد و به 
همین دلیل مسئولان باید در حوزه زیرساخت های 
گردشگری و تخصیص اعتبارات ملی برای توسعه 

این بخش، نگاه ویژه ای داشته باشند.
گردشگری  ظرفیت های  درباره  سلیمانیان  سعید 
اظهار کرد:  آن،  تاریخی  آثار  و  شهرستان سمیرم 
تاریخی  اثر   ۱۸۵ سمیرم  شهرستان  در  کنون  تا 

شناسایی شده که از این تعداد ۲۲ اثر به ثبت آثار 
ملی رسیده و ۴ اثر در فهرست آثار طبیعی )آبشار 
سمیرم، سیدان، تنگ خشک، تنگ ریگان( به ثبت 

رسیده است.
دوران  به  متعلق  بنا  یک  سمیرم  در  افزود:  وی 
سلجوقی است که بیش از ۹۰۰ سال قدمت دارد 
و اکنون به موزه تاریخ و فرهنگ این شهرستان 
تبدیل شده است. همچنین شبستان مسجد جامع، 
از  و حمام شیدون  تاریخی حمام خواجگان  بنای 
دیگر آثار تاریخی مهم سمیرم است که توسط اداره 

میراث فرهنگی در یک دهه اخیر مرمت و بازسازی 
شده اند.

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس 
تاریخی  آثار  گفت:  سمیرم  شهرستان  گردشگری 
قبرستان های  شامل  بیشتر  سمیرم  شهرستان 
باستانی و میل های سنگی بوده  قدیمی، تپه های 
تعیین حریم، کاوش و  به  نیاز  بیشتر  آثار  این  که 
کاوش  حوزه  در  عبارتی  به  دارند.  باستان شناسی 
و باستان شناسی نیاز به مطالعه و شناسایی داریم 
تا اطاعات خود درباره این آثار را افزایش و بهتر 

بتوانیم تعیین حریم آن را انجام دهیم.
سلیمانیان ادامه داد: این آثار تاریخی نیاز به مرمت 
هستند.  کاوش  نیازمند  بیشتر  و  ندارند  اضطراری 
البته شبستان مسجد جامع سمیرم در طرح مرمت 

قرار دارد.
نقطه  گردشگری ۵۴  در حوزه  اینکه  بیان  با  وی 
سیاحتی داریم، گفت: از این تعداد ۹ نقطه به عنوان 
منطقه نمونه گردشگری و ۴ اثر ثبت طبیعی شده 
که  در مجموع جز شهرستان هایی هستیم  است. 
در حوزه طبیعت گردی خیلی شناخته شده هستیم 
و ظرفیت این را داریم که در حوزه طبیعت گردی 
بتوانیم گردشگر جذب کنیم که در  اکوتوریسم  و 

سال های اخیر تا حد زیادی این مهم محقق شده 
است.

و  صنایع دستی  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس 
که  آنچه  افزود:  سمیرم،  شهرستان  گردشگری 
نبود  داریم  مشکل  گردشگری  حوزه  در  اکنون 
زیرساخت های کافی برای حضور گردشگران است 
که نیاز داریم اعتبارات ویژه ای در حوزه گردشگری 
و سرمایه گذاری به اداره میراث فرهنگی به عنوان 
متولی و شهرداری ها تحت عنوان بهره بردار تعلق 
بگیرد تا بتوانیم زیرساخت های لازم را برای توسعه 

گردشگری سمیرم فراهم کنیم.
مهم،  کارهای  از  یکی  کرد:  اظهار  سلیمانیان 
سمیرم  شهرستان  گردشگری  جامع  طرح  تدوین 
محسوب  اصفهان  دانشگاهی  جهاد  همکاری  با 
این  در  است.  انجام  حال  در  اکنون  که  می شود 
را  دارد  گردشگری  ظرفیت  که  نقاطی  طرح 
تا  می کنیم  آماده  را  آن  نقشه های  و  شناسایی 
بسته سرمایه گذاری را برای سرمایه گذاران آماده و 
اعتباراتی را که به اداره میراث می دهند بتوانیم طبق 

برنامه از این اعتبارات استفاده کنیم.
به عنوان  شهرستان  به  که  اعتباراتی  گفت:  وی 
اعتبارات استانی و ملی داده می شود، اندک است. 

نگاه  ملی  اعتبارات  در  که  می طلبد  حوزه  این  در 
ویژه ای به سمیرم شود. اگر نگاه ملی به شهرستان 
زیرساخت های  بتوانیم  تا  باشد  داشته  وجود 
برای  را  فضا  می توانیم  کنیم  آماده  را  گردشگری 
حضور گردشگران فراهم و از طرفی اشتغال را در 
گردشگری  بالای  ظرفیت  دارای  که  روستاهایی 

هستند، فراهم کنیم.
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس   
گردشگری شهرستان سمیرم، خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر در این شهرستان ۱۳ خانه بومگردی 
دارای مجوز و ۱۵ خانه بومگردی دیگر در دست 
مسافر  خانه   ۳۰ مهمانپذیر،  هتل،  داریم.  احداث 
دارای مجوز و پارک محوطه طبیعی دارای مجوز از 

دیگر امکانات گردشگری سمیرم است.
شهرستان  شک  بدون  شد:  یادآور  سلیمانیان 
سمیرم دارای ظرفیت بالایی در حوزه گردشگری 
طبیعی است که به همین دلیل نیاز است در حوزه 
اعتبار  تخصیص  و  گردشگری  زیرساخت های 
نگاه  مسئولان  زیرساخت ها  این  توسعه  برای 
ویژه ای داشته باشند. وقتی طرح جامع گردشگری 
سرمایه گذاری  برای  فضا  شود  آماده  شهرستان 

بخش خصوصی فراهم می شود.

گفت و گو

رئیس اداره میراث فرهنگی سمیرم:

توسعه گردشگری سمیرم نیازمند تخصیص اعتبارات ملی است

سخنگوی کمیسیون آیین نامه داخلی مجلس با اشاره به اصاح روند بررسی 
اعتبارنامه های نمایندگان در این کمیسیون، گفت: پیش از این شعب صرفاً 
درباره اعتبارنامه ها »تصمیم گیری« می کردند که اعضای کمیسیون با اصاح 

آن مقرر کردند که اعتبارنامه ها باید با رأی گیری به »تصویب« برسد.
درباره  اسامی  شورای  مجلس  در  دهاقان  و  شهرضا  مردم  نماینده 
مصوبات کمیسیون در این خصوص تصریح کرد: مقرر شد تمام واژه های 
»تصمیم گیری« در حوزه بررسی اعتبارنامه ها به »تصویب« تغییر پیدا کند تا 

ابهامی که در ابتدای دوره یازدهم وارد شد مجدداً رخ ندهد.

وی افزود: این ابهام به گونه ای بود که برخی نمایندگان معتقد بودند »تصمیم 
گیری« به معنای رأی گیری و تصویب نیست و مفهوم مبهمی داشت که با 
این اصاح مقرر شد از این پس برای تأیید اعتبارنامه ها رأی گیری صورت 

گیرد تا به »تصویب« مجلس برسد.
محمودی در ادامه با بیان اینکه شعبه ها باید تمام اعتبارنامه های مورد بررسی 
اعضای  تصویب  با  همچنین  کرد:  عنوان  بگذارند،  رأی  به  را  گرفته  قرار 
کمیسیون آیین نامه مقرر شد چنانچه اعتبارنامه های هر یک از شعب یک 
جا به تصویب نرسد، مجدداً رأی گیری شده و در این نوبت اعتبارنامه ها به 

تفکیک به رأی گذاشته شود تا مشخص شود مشکل برای کدام اعتبارنامه 
بوده است. این نماینده مردم در مجلس یازدهم در ادامه به مصوبه دیگر 
اعضای کمیسیون آیین نامه در خصوص بررسی اعتبارنامه ها اشاره و بیان 
کرد: تا پیش از این روال بررسی اعتراض به اعتبارنامه ها به این نحو بود که 
اعتراض در شعبه بررسی می شد و در صورت اعتراض به کمیسیون تحقیق 
می رفت و همانجا تعیین تکلیف می شد اما با مصوبه جدید کمیسیون مقرر شد 
اگر معترض در کمیسیون تحقیق نیز همچنان بر اعتراض خود اصرار داشت 

این بار به صحن مجلس رفته و آنجا بررسی شود.

نماینده مردم شهرضا و دهاقان در 
مجلس شورای اسلامی:

روند بررسی اعتبارنامه 
نمایندگان در ابتدای 
هر دوره مجلس اصلاح 
شد

اصفهـان،  اسـتان  علمـی  بسـیج  سـازمان  مسـئول 
هویـت بخشـی و منزلت افزایـی علـم و پژوهـش را 
از مهمتریـن اهـداف و رویکردهـای بسـیجی علمـی 
برشـمرد و گفـت: ضمـن ایـن کـه بـه دنبـال غلبـه 
گفتمـان علمـی در بسـیج و سـپاه هسـتیم و در ایـن 
رابطه بازدیدها و جلسـات تخصصی در سـطح نواحی، 

حوزه هـا و پایگاه هـا برگـزار و پیگیـری می شـود.
علمـی،  بسـیج  سـازمان  مسـئول  نیلـی  مسـعود 
پژوهشـی و فناوری اسـتان اصفهان، هویت بخشی و 
منزلت افزایـی علم و پژوهـش را از مهمترین اهداف و 
رویکردهـای بسـیجی علمی برشـمرد و گفت: ضمن 
ایـن کـه به دنبـال غلبـه گفتمـان علمی در بسـیج و 
سـپاه هسـتیم و در ایـن رابطـه بازدیدهـا و جلسـات 
پایگاه هـا  و  حوزه هـا  نواحـی،  سـطح  در  تخصصـی 

برگـزار و پیگیـری می شـود.
مسـئول سـازمان بسـیج علمـی، پژوهشـی و فناوری 

اسـتان اصفهـان، در ادامـه بازدید و جلسـه تخصصی 
شهرسـتان های  پایگاه هـای  و  حوزه هـا  نواحـی،  از 
فریـدن و بوییـن میاندشـت، گفـت: در ایـن برنامـه 
بـا بازدیـد و جلسـاتی کـه در حوزه هـا و پایگاه هـای 
علمـی به عمـل آورده شـد بـا مسـائل و مشـکات 
عرصـه و میـدان به طـور دقیـق آشـنا می شـویم کـه 
ایـن خـود در نظـام تصمیم گیـری و برنامه ریزی هـا 

اثـر مثبـت خواهد داشـت.
وی افـزود: ضمـن اینکـه در خال بازدیـد و گفتگو با 
فرماندهـان و مسـئولان علمـی حوزه هـا و پایگاه هـا 
تبییـن مباحـث علمـی و توجیه رسـالت و اهـداف نیز 
انجـام می گیـرد، همچنیـن اولویت هـا و راهبردهـای 
اصلـی و اساسـی معاونـت احصـا می شـود، در نهایت 
نیـز مطالبـات و انتظارت و موضوعات اولویـت دار را با 

مسـاعدت فرمانـده نواحـی پیگیـری می کنیم.

صـادرات  از  اصفهـان  اسـتان  دامپزشـکی  مدیـرکل 
فرآورده هـای مـورد تأیید دامپزشـکی از اسـتان اصفهان با 

داد. خبـر  ارزآوری  دلار  میلیـون   ۳۰
و  حمایت هـا  بـه  اشـاره  ضمـن  موحـدی  شـهرام 
همکاری هـای ارزنده مجموعه فرمانداران اسـتان اصفهان 
بـه برخی اقدامات دامپزشـکی اسـتان اشـاره کـرد و اظهار 
داشـت: طـی یک سـال گذشـته بیـش از ۱7.۵ نوبت سـر 
واکسیناسـیون دام و مصـرف بیـش از 6۵۰ میلیـون دوز 
واکسـن طیور تنها بخـش کوچکی از خدمات شـبانه روزی 
در زمینه حفظ و حراسـت از سـرمایه های ملی کشـور بوده 

ست. ا
مدیرکل دامپزشـکی اسـتان اصفهان تصریح کرد: سامت 
مـردم خـط قرمـز دامپزشـکی اسـت و علی رغـم تمامـی 
مشـکات بـا تمام تـوان در خط مقدم امر مهم پیشـگیری 

و مقابلـه بـا بیماری هـای دامـی و خطرناک مشـترک بین 
انسـان دام، بیماری هـای نـو پدیـد و بازپدیـد کـه همـواره 

سـامت عمومـی را تهدیـد می کنـد، تـاش می کنیم.
بین المللـی  مقـررات  و  دامپزشـکی  نقـش  بـه  موحـدی 
اشـاره  جهـان  سراسـر  در  لبنـی  فرآورده هـای  صـادرات 
و تاکیـد کـرد: در سـال گذشـته بـا نظـارت کارشناسـان 
دامپزشـکی اسـتان اصفهان بیـش از ۲۸ میلیـون کیلوگرم 
آن  بهداشـتی  گواهـی  صـدور  کـه  فرآورده هایـی  انـواع 
منحصـراً با سـازمان دامپزشـکی کشـور اسـت، از اسـتان 
اصفهـان بـه اقصی نقاط جهان صادر شـده کـه این میزان 
حـدود ۳۰ میلیـون دلار ارزآوری بـه همـراه داشـته اسـت.

مدیـرکل دامپزشـکی اسـتان کاهـش بـروز بیماری هـای 
دامی و مشـترک طی سـال های اخیر را دسـتاوردی ارزنده 
بـرای حـوزه دامپزشـکی عنوان و بـه طرح هـا و پروژه های 

در دسـت اقدام حوزه دامپزشـکی اسـتان اصفهان دانسـت 
و گفـت: در سـال تولیـد، دانـش بنیـان و اشـتغال آفریـن، 
بتوانیـم  تـا  تمـام تـاش خویـش را بـه کار گرفته ایـم 
ضمـن حمایـت حداکثـری از تولیدکنندگان به ویـژه تولید 
فرآورده هـای خـام دامی سـالم و بهداشـتی، زمینه توسـعه 
اقتصـاد و صیانـت از سـرمایه های ملـی را بیـش از پیـش 

فراهـم کنیم.
روی  پیـش  مشـکات  مهم تریـن  اشـاره  بـا  موحـدی 
دامپزشـکی اسـتان اصفهـان نظیـر مشـکات اعتبـاری، 
نیـروی انسـانی و خودروهـای عملیاتـی اذعان داشـت: در 
صورتـی کـه اعتبـار خریـد واکسـن های دامـی در مهلـت 
عملیـات  اجـرای  طایـی  زمـان  نشـود،  تأمیـن  مقـرر 
واکسیناسـیون در امـر پیشـگیری و صیانـت از سـامت 

دام هـا از دسـت مـی رود.

اولین جلسـه سـتاد پیشـگیری و مقابله با بیماری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان شهرسـتان 
نطنـز در سـال ۱۴۰۱ برگزار گردید.

 بـه گـزارش روابـط عمومـی شـبکه دامپزشـکی شهرسـتان نطنـز؛ اولیـن جلسـه سـتاد 
پیشـگیری و مقابلـه با بیمـاری آنفلوانزای فوق حاد پرندگان در سـال ۱۴۰۱ به درخواسـت 
ایـن شـبکه با ریاسـت مهدی هنرمنـدی معاون سیاسـی، امنیتـی و اجتماعـی فرمانداری 
شهرسـتان نطنـز و بـا حضور مدیران ادارت و کارشناسـان دسـتگاههای اجرایـی ذیربط در 

محـل فرمانـداری نطنز برگـزار گردید.
در ابتـدای جلسـه هنرمنـدی ضمـن خیـر مقـدم با اشـاره بـه مشـکات و مخاطراتی که 
بیمـاری آنفلوانـزای فوق حـاد پرندگان می تواند ایجـاد کند، بر اهمیت اقدامات پیشـگیرانه 

از ایـن بیمـاری تاکید کرد.
سـپس دکتـر رضـوان رئیس شـبکه دامپزشـکی و دبیر جلسـه به تشـریح راههـای انتقال 
و پیشـگیری از بیمـاری آنفلوانـزای فـوق حاد پرنـدگان و همچنین وضعیت کنونـی آن در 

کشور، اسـتان و شهرسـتان پرداخت.
وی ضمـن تاکیـد بـر رعایت اصول قرنطینه و امنیت زیسـتی از سـوی پـرورش دهندگان، 
خاطـر نشـان کرد: سـهل انـگاری در مدیریت پیشـگیری از بیمـاری آنفلوانـزای فوق حاد 

پرندگان جبـران ناپذیـر خواهد بود.
در ادامـه مهندس سـید محمد واقفی مسـئول واحد بهداشـت و مدیریـت بیماریهای طیور، 
آبزیـان و زنبورعسـل شـبکه دامپزشـکی، وضعیـت ایـن بیمـاری را در سـال های گذشـته 
در شهرسـتان و اقدامات انجام شـده در راسـتای پیشـگیری و کنترل آن از سـوی شـبکه 
دامپزشـکی را تشـریح کـرد و بـا بیان انتظارات سـازمان دامپزشـکی کشـور و بـه طبع آن 
شـبکه دامپزشـکی شهرسـتان، افزود: با توجـه به حساسـیت هایی که در مـورد مخاطرات 
این بیماری وجود دارد، نیاز اسـت اقدامات لازم توسـط تمام ارگانهای ذیربط در شهرسـتان 

بـه بهتریـن نحـو صـورت پذیرد تـا در زمان بحران دچار مشـکل نشـویم.
در پایـان هنرمنـدی معاون سیاسـی و امنیتی و اجتماعی فرمانداری نطنز، مصوبات جلسـه 

را جهـت اجـرا به کلیه دسـتگاههای عضو سـتاد اباغ نمود.

مسئول سازمان بسیج علمی، پژوهشی و فناوری استان اصفهان:

مهم ترین هدف بسیج علمی هویت بخشی و منزلت افزایی علم و 
پژوهش است

مدیرکل دامپزشکی استان اصفهان خبر داد:

ارزآوری ۳۰ میلیون دلاری دامپزشکی
رئیس شبکه دامپزشکی شهرستان نطنز:

سهل انگاری در مدیریت پیشگیری از بیماری 
آنفلوانزای فوق حاد پرندگان جبران ناپذیر 

خواهد بود

با  همزمان  شد.  نواخته  فاورجان  مدارس  در  کتابخوانی  و  کتاب  زنگ 
هفته کتاب و کتابخوانی آئین نواختن زنگ کتاب با هدف ترویج فرهنگ 
کتابخوانی در میان دانش آموزان با حضور جمعی از مسئولین شهرستان در 

دبستان مهندس بابایی برگزار شد.
به گزارش نیوز فاورجان از آئین نواختن زنگ کتاب با هدف ترویج فرهنگ 
کتابخوانی در بین دانش آموزان با حضور رمضان رحیمی معاون پرورشی، 
حجت الاسام قدوسی امام جمعه فاورجان، مسعود نیکان مسئول شورای 

هماهنگی تبلیغات اسامی، احمدی مسئول کتابخانه های شهرستان و دیگر 
مسئولین در دبستان دخترانه مهندس بابایی برگزارشد.

در این مراسم رمضان رحیمی معاون پرورشی و تربیت بدنی ضمن تقدیر 
از حضور مسئولین اظهارداشت: بهترین راهکار برای توسعه فرهنگی جامعه 

ترویج فرهنگ کتابخوانی در بین مردم و بویژه دانش آموزان است.
معاون پرورشی و تربیت بدنی مدیریت با بیان اینکه والدین و آموزش و 
پرورش نقش کلیدی برای ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی در بین دانش 

آموزان دارند افزود: نهادینه کردن امر مطالعه در جامعه و بویژه در میان دانش 
آموزان به معنای تاش برای عاقمند کردن آنها به مطالعه است و باید 
مطمئن باشیم با روی آوردن دانش آموزان به مطالعه اثرات قابل ماحضه 

ای را خواهیم دید.
وی در پایان خاطرنشان کرد: دانش آموزان عاوه بر خواندن کتب درسی به 
کتابهای غیردرسی هم توجه داشته باشند چراکه خواندن کتابهای غیر درسی 

هم می تواند در بالابردن سطح آگاهی و دانش کمک شایانی کند.

به مناسبت هفته کتاب و کتابخوانی؛

زنگ کتاب و کتابخوانی در 
مدارس فلاورجان نواخته 
شد

رئیس دانشـگاه آزاد اسـامی با صـدور احکام جداگانه سرپرسـتان ۳ واحد 
دانشـگاهی این دانشـگاه را منصوب کرد.

بـه گزارش گروه اسـتان های خبرگزاری آنـا، دکتر محمدمهدی طهرانچی 
رئیـس دانشـگاه آزاد اسـامی با صدور احـکام جداگانه ای، رضا یوسـفی را 
به سـمت سرپرسـت دانشـگاه آزاد اسـامی واحـد نور، سیدمحمدحسـین 
رضـوی دهکـردی را بـه سـمت سرپرسـت دانشـگاه آزاد اسـامی واحـد 
فریـدن و رضـا عباسـی بختیـاری را بـه سـمت سرپرسـت دانشـگاه آزاد 

اسـامی واحـد میمه منصـوب کرد.
در متن احکام طهرانچی خطاب به سرپرسـتان جدید آمده اسـت: از شـما 
انتظـار مـی رود با بهره گیـری از ظرفیت های معنوی، مادی و سـرمایه های 
انسـانی دانشـگاه بـه ویـژه تقویـت نقش آفرینـی اعضای هیئـت علمی و 
کارکنـان در جهـت تحقـق منویـات مقـام معظـم رهبری مبنـی بر حفظ 
کیـان دانشـگاه، گسـترش فضـای انقابـی و ارتقـای علمـی دانشـگاه و 

همچنیـن اجـرای برنامه پنج سـاله دانشـگاه آزاد اسـامی و اعتای واحد 
اهتمـام ورزید.

رضـا یوسـفی با مـدرک دکتـری مهندسـی بـرق و مرتبه علمی دانشـیار 
عضـو هیئـت علمی دانشـگاه آزاد اسـامی واحد نور و پیـش از این معاون 

دانشـجویی و فرهنگـی این واحد دانشـگاهی بوده اسـت.
سیدمحمدحسـین رضـوی دهکـردی نیـز بـا مـدرک دکتـری تخصصی 
مهندسـی هوافضـا، عضـو هیئـت علمـی دانشـگاه آزاد اسـامی واحـد 

اسـت. نجف آبـاد 
رضـا عباسـی بختیـاری هـم دارای مدرک تحصیلـی دکتـری مدیریت و 
برنامه ریزی ورزشـی و اسـتادیار دانشـگاه آزاد اسـامی واحد تیران اسـت 
کـه سـوابق اجرایی از جمله معـاون پژوهش و فناوری واحـد تیران، معاون 
مالی و اداری واحد نطنز و سرپرسـتی دانشـگاه آزاد اسـامی واحد فریدن 

را در کارنامـه دارد.

با حکم دکتر طهرانچی صورت گرفت؛

انتصاب سرپرستان ۳ واحد دانشگاه آزاد
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Iranian capital Tehran hosted a 
grand Iran-Russia business fo-
rum at Espinas Palace Hotel on 
Tuesday.
Organized by the Iran Cham-
ber of Commerce, Industries, 
Mines and Agriculture (ICCIMA), 
the event was participated by a 
120-member Russian delega-
tion as well as businesspeople 
and officials from Iran, the ICCI-
MA portal reported.
ICCIMA Head Gholam-Hossein 
Shafeie, Russian Ambassador 
to Iran Alexey Yurievich Dedov, 
Iran’s Deputy Foreign Minister 
for Economic Diplomacy Meh-
di Safari, and President of the 
Chamber of Commerce and 
Industry of Russian Federation 

Sergey Katyrin were among the 
officials who attended the fo-
rum.
Developing infrastructure, a pre-
requisite for expanding trade
Opening the event, ICCIMA Head 
Gholam-Hossein Shafeie under-
lined the need for the improve-
ment of transportation and trade 
infrastructure for the expansion 
of trade ties between Iran and 
Russia, saying that the creation 
of transportation infrastructure, 
development of banking rela-
tions, facilitation of the issu-
ance of bank guarantees, and 
expansion of the activities of the 
green customs corridor are pre-
requisites for the development 
of relations between the two 

countries.
Referring to Iran’s major policy 
of constructive partnership with 
neighboring countries, Shafeie 
stated: “In order to create a calm 
and stress-free environment for 
business, Iranian private sector 
emphasizes the use of diplomat-
ic capacities to develop econom-
ic and trade relations with other 
nations.”
He further stressed the capaci-
ties of Iran and Russia to devel-
op relations and said: “The two 
countries’ major resources and 
capabilities in various fields such 
as oil and gas, shipping in the 
Caspian Sea and general trans-
portation along the north-south 
corridor, information technology 

and electronics, petrochemicals, 
agriculture and food, metals and 
chemicals, construction and 
textile materials, pharmaceuti-
cals, technical and engineering 
services, along with the desire 
of the two countries for regional 
cooperation have paved the way 
for the expansion of bilateral ex-
changes.” Iran-Russia working 
on a direct banking channel
Elsewhere in the forum, Meh-
di Safari, Iran’s deputy foreign 
minister for economic diplo-
macy, said Iran and Russia are 
working on a mechanism for es-
tablishing a direct banking chan-
nel between the two countries.
Mentioning the visit of several 
delegations from Central Bank 
of Iran (CBI) to Russia and also 
the visit of some Russian bank 
representatives to Iran, Safa-
ri said: “The central bank has 
sent five high-level delegations 
to Russia which have had long 
negotiations [with Russian 
counterparts]. On the other 
hand, Russian bank representa-
tives also came to Iran and the 
infrastructure is being prepared; 
As the central bank says in four 
months our business relation-
ship with Russia will be closed 
[conducted directly], and if this 
is done, such a relationship can 
be formed with more than 10 
other countries.”
Tehran-Moscow eye $40b of an-
nual trade
Also addressing the forum, 
President of the Chamber of 

Commerce and Industry of Rus-
sian Federation Sergey Katyrin 
said: “The roadmap for achiev-
ing $40 billion of trade between 
Iran and Russia has been pre-
pared and the businesspeople 
of both sides are waiting for the 
implementation of a free trade 
agreement [between the two 
countries].”
Underlining the Russian cham-
ber’s efforts to develop relations 
between Iranian and Russian 
businessmen, Katyrin empha-
sized: “Following these efforts, 
today more than 100 represent-
atives and entrepreneurs from 
different provinces of Russia are 
present in this forum, and we are 
ready to develop provincial rela-
tions between the two countries 
even further.”
“In this regard, as emphasized 
in the meeting of the presidents 
of the two countries, various 
ministers of our country vis-
ited Russia in order to lay the 
groundwork for the develop-
ment of trade relations,” he 
said. The official stressed the 
importance of exchanging in-
formation between business-
men of the two countries and 
added: “Decisions were made 
in the Russian Chamber [of 
commerce and industry] to in-
crease the level of relations with 
the Iranian side, and we took 
more than 100 people on this 
trip to show how important it is 
for Russia to increase relations 
with Iran.”

Tehran hosts grand Iran-Russia business forum

Over 16 tons of soil 
per hectare erodes 
annually
The annual soil erosion rate in Iran 
equals 16.4 tons per hectare, the 
director of watershed management 
and soil protection office of Natural 
Resources and Watershed Manage-
ment Organization, Hooshang Jazi, 
has announced.
He made the remarks in a training 
workshop and project on watershed 
management problems of 10 prov-
inces of the country held on Sunday 
in Urmia, West Azarbaijan province.
Soil is a valuable material even more 
important than water and it takes 
700 years to make one centimeter 
of it, Jazi highlighted, ISNA reported 
on Monday.
Stating that 125 million hectares of 
the country’s lands are subject to 
water erosion, he pointed out that 
protecting the soil is vital, and to 
preserve it, the cooperation of all or-
ganizations and the participation of 
the people is highly required.
Hassan Vahid, the deputy head of 
the Natural Resources and Water-
shed Management Organization, 
also for his part announced that 
watershed management plans con-
ducted on 50,000 hectares of natu-
ral resources, which will increase to 
about 120 million hectares.
He went on to note that the water-
shed plan has been implemented in 
30 million hectares of the country’s 
natural resources areas, and the 
remaining areas will be completed 
during the seventh and eighth de-
velopment plans with the support of 
related organizations and people’s 
participation.
The watershed plans play an impor-
tant role in controlling floods and 
saving water resources, he said, 
adding that people’s participation in 
the protection of natural resources 
will lead to the reduction of environ-
mental hazards such as floods and 
soil erosion.

Annual loss of $56 billion
According to the statistics, Iran 
loses 2 billion tons of soil annual-
ly, according to the 2018 report of 
the United Nations Development 
Program, the total amount of glob-
al soil erosion is 24 billion tons, so 
one-twelfth of all global soil erosion 
occurs in Iran.
This is while, Iran has about one 
percent of the world’s land area, 
which means that its erosion rate 
is eight times higher than the global 
average, so Iran is suffering from 
severe degradation and soil erosion.
In Iran, due to the severe erosion, 
it takes an estimated 800 years to 
produce a centimeter of soil, so the 
attention of the people and the gov-
ernment should be on average twice 
the global average.
Each ton of soil is valued at $28 
in terms of metal ores, so the loss 
of two billion tons of soil annually 
means an annual loss of $56 billion, 
which is more than revenues from 
the sale of oil and agricultural prod-
ucts, gardens, livestock, poultry, 
and fisheries.

 Home to over 25% of biodiversity
This natural resource hosts over 25 
percent of biodiversity and about 90 
percent of living organisms spend 
part of their life cycle in the soil; it 
also plays an important role in sup-
porting animal biodiversity above 
ground, including wildlife and do-
mesticated livestock.
The most widely recognized func-
tion of the soil is its support for food 
production. It is estimated that 95% 
of our food is directly or indirectly 
produced on the soil. Healthy soil 
supplies the essential nutrients, wa-
ter, and oxygen that our food-pro-
ducing plants need to grow and 
flourish.
Soil is also crucial for ensuring the 
continued growth and maintenance 
of natural and managed vegetation, 
including diverse forests and grass-
lands and the huge breadth of spe-
cies and varieties that are cultivated 
or managed for their food, feed, fuel, 
fiber, and medicinal products.

“Science for All” 
festival calls at-
tention to water 
crisis

The 8th festival of “Science 
for All”, focusing on environ-
mental concerns, water cri-
sis, and water resource man-
agement, kicked off online on 
Saturday.
Held concurrent with the 
World Science Day for Peace 
and Development, the festi-
val started with the theme of 
environment in five sections; 
including the introduction 
of indigenous technologies 
of water resources man-
agement, storytelling, radio 
show, science fiction writing, 
and painting.
Stories from Iran’s environ-
ment have been released in 
the form of motion videos, 
in the dialects and languages 
common in Iran in order to 
teach coexistence and love 
for the environment and the 
importance of protecting it to 
children under 12 years old.
Also, introducing indigenous 
technologies of resource 
management water is target-
ed in Iran, and the radio show 
consists of three short stories 
with the need to pay attention 
to the issue of Iran’s climate.
The painting section titled 
“Myths of Water, Apush, and 
Tishtar”, is related to the an-
cient mythological stories, 
related to the fight of Tish-
tar (rain angel) with Apush 
(demon of drought) and has 
been told in different ways 
since ancient times and is 
a sign of the importance of 
water. 
Some 58 paintings and 60 
stories have been received. 
Droughts may affect 
three-quarters of the world 
by 2050
The United Nations has 
warned that droughts may af-
fect over three-quarters of the 
world’s population by 2050.
Droughts are among the 
greatest threats to sustaina-
ble development, especially 
in developing countries, but 
increasingly so in developed 
nations too.
The number and duration of 
droughts have increased by 
29 percent since 2000, as 
compared to the two previous 
decades (WMO 2021). When 
more than 2.3 billion people 
already face water stress, this 
is a huge problem. More and 
more of us will be living in ar-
eas with extreme water short-
ages, including an estimated 
one in four children by 2040 
(UNICEF). No country is im-
mune to drought (UN-Water 
2021).
The Iranian Red Crescent 
Society estimates that 4.8 
million people are at medium 
to high risk of drought-relat-
ed impacts, mostly in remote 
and rural areas of the prov-
inces.
It reports that 29 of 31 prov-
inces, and especially seven 
– South Khorasan, Kerman, 
Sistan-Baluchestan, Hor-
mozgan, Khuzestan, Isfahan, 
and Khorasan Razavi – have 
been severely affected by the 
drought. The lack of safe and 
sufficient water supply for 
drinking, hygiene, agricul-
ture, animal husbandry, and 
electrical power is having a 
devastating and increasing-
ly unsustainable strain on 
households’ health, and in-
come in addition to encour-
aging negative social trends 
and coping mechanisms.

For thousands of years, Iran has been 
an important route for the transit of 
foreign goods due to its geopolitical 
position. The country played a signifi-
cant role in transporting commodities 
from west to east as one of the main 
stations along the ancient Silk Road.
In the modern day, this huge capacity, 
however, became dormant due to war, 
political conflicts, and sanctions and 
consequently lack of infrastructure, 
however, now the global conditions 
are changing in Iran’s favor and new 
opportunities have appeared on the 
horizon.
The Ukraine war, despite its grave 
consequences for many countries, 
has presented Iran with a golden op-
portunity to realize the long-awaited 
goal of becoming the global transit 
hub it once was.
The row between Europe and Russia 
over the Ukraine war, which resulted 
in harsh sanctions being imposed on 
the country, cornered the Russian 
government economically and many 
European countries closed their bor-
ders on Russian goods making it very 
hard for its traders to be able to ac-
cess their destination markets. As a 

result, the country started looking for 
new ways for distributing its goods 
across the world, especially in Asia 
and the International North-South 
Transit Corridor (INSTC) once again 
came under the spotlight.

INSTC and Iran
The agreement for launching INSTC 
was signed by Iran, India, and Rus-
sia in 2000, however, despite all the 
interest and hype, the attention to the 
route faded in time due to geopolitical 
hurdles including the global economic 
stagnation, the U.S. sanctions on Iran, 
the conflict in Karabakh, and the pan-
demic.
Now the multi-modal network of 
ships, rail, and roads is once again 
gaining its importance, as the most 
important trade link between Asia and 
Europe.
According to official data, one of the 
major advantages of this transpor-
tation route is that the cost of trans-
porting goods through this corridor is 
cheaper 30 percent. It also halves the 
time it takes to transport Indian goods 
to Russia via the Suez Canal.
Iran can use this transit route to dis-

tribute European commodities in the 
shortest possible time and at a lower 
cost than other routes to the Indian 
Ocean and the Persian Gulf.
It is predicted that after the full op-
eration of INSTC, Iran will be able to 
earn $20 billion in transit profits an-
nually, something helping it reduce its 
dependence on oil revenues amid the 
American ban on the sector.

Turning into region’s transit hub
The Islamic Republic has been taking 
serious measures for the develop-
ment of its railway network as well as 
its ports and shipping infrastructure 
in order to encourage more countries 
to join the project.
Using the capacities of INSTC, Iran 
will be able not only to expand the 
volume of trade with Russia and the 
countries of the region, it can also 
gain a huge share of the mentioned 
countries’ annual transit.
Currently, Russia has proposed to 
take part in some railway projects 
in Iran in order to accelerate the de-
velopment of the Islamic Republic’s 
railway network along the mentioned 
route.

Last week, Igor Yevgenyevich Levitin, 
aide to the president of the Russian 
Federation, visited Iran on top of a 
high-ranking delegation to meet with 
Iranian Transport and Urban Devel-
opment Minister Rostam Qasemi and 
discuss the expansion of transport 
ties.
According to the Iranian Transport 
Ministry, Levitin was tasked by 
Russian President Vladimir Putin to 
take the necessary measures for the 
implementation of Iran’s Rasht-As-
tara railway and the signaling of the 
country’s Incheh Borun-Garmsar 
railway line (both of which are along 
the INSTC route).
Besides linking India to Europe via 
this corridor, Iran can connect Cen-
tral Asia to the Indian Ocean and the 
Persian Gulf. Landlocked countries 
in Central Asia can use the corridor’s 
railway to access the high seas. Over 
time, Iran’s place in the corridor 
would become known to all.
Kazakhstan, Turkmenistan, Turkey, 
Iraq, and Afghanistan have also 
shown interest in joining the huge 
project by linking their railways to 
that of Iran.

Defying sanctions, Iran turns into regional transit hub

The second train of the South Pars phase 14 refin-
ery has gone operational, the acting managing di-
rector of Pars Oil and Gas Company (POGC), which 
is in charge of developing South Pars gas field, 
announced.
Mohammad-Hossein Motejalli said that putting this 
train of refinery into operation, the refining capacity 
of phase 14 reached 28 million cubic meters (mcm) 
per day.
The first train of phase 14 refinery had gone opera-
tional in mid-March.
Phase 14 development is aimed at producing 56.6 
million cubic meters per day of rich gas, 75,000 
barrels/day of gas condensate and 400 tons/day of 
sulfur, and 1 million tons/year of liquefied petrole-
um gas and one million tons/year of ethane to be 
fed to petrochemical plants.
South Pars gas field, which Iran shares with Qatar 
in the Persian Gulf water, is divided into 24 standard 
phases of development in the first stage. Most of 
the phases are fully operational at the moment.
The huge offshore field covers an area of 9,700 
square kilometers, 3,700 square kilometers of 

which are in Iran’s territorial waters in the Persian 
Gulf. The remaining 6,000 square kilometers, called 
North Dome, are situated in Qatar’s territorial wa-
ters.
The field is estimated to contain a significant 
amount of natural gas, accounting for about eight 
percent of the world’s reserves, and approximately 
18 billion barrels of condensate.
As announced last week by the deputy head of 
POGC’s Reservoir Operations Engineering Unit, the 
company is planning to drill 35 new wells to en-
hance and maintain gas production in the massive 
joint field.
Shobeir Nabavi said POGC has obtained the nec-
essary permits from the Oil Ministry to dig 35 new 
wells in the field within the next two to three years.
Nabavi put the number of drilled and completed 
wells in this field at 341, of which 308 wells are cur-
rently operational.
He further noted that the main mission of his com-
pany is the development of the South Pars joint gas 
field, adding: “The amount of gas in this field on the 
Iranian side is estimated at 410 trillion cubic feet, 

and in the 20 years since the beginning of gas pro-
duction from this field until today, 75.5 trillion cubic 
feet of gas have been produced in the field.”
According to Nabavi, the initial pressure of the 
South Pars gas reservoir in the Kangan and Dalan 
layers, which are located at a depth of 3,000 meters 
underground in the Persian Gulf, has decreased 
from about 5,200 PSI to 3,500 PSI during the 20 
years of exploitation of this field.”
The POGC official stated that the daily gas produc-
tion capacity from the massive offshore field is 
about 700 million cubic meters, and said, “With the 
commissioning of South Pars Phase 11, the daily 
gas production capacity of this field will increase to 
730 million cubic meters per day.”
Nabavi called the installation of pressure-boosting 
compressors the most important method of main-
taining gas production in the South Pars field, and 
said, “National Iranian Oil Company (NIOC) plans to 
prioritize this issue in the coming years by install-
ing pressure-boosting compressors and exploiting 
other gas sources to prevent production drop in the 
country.”

2nd train of SP phase 14 refinery goes operational
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TEDPIX, the main index of Tehran Stock Exchange 
(TSE), gained 2,281 points to 1.41 million on Tues-
day. As reported, over 5.22 billion securities worth 
36.847 trillion rials (about $127 million) were traded 
at the TSE. The first market’s index rose 1,219 points, 
and the second market’s index gained 5,991 points.
TEDPIX rose 131,000 points (10.21 percent) to 

1.414 million points in the past Iranian calendar week 
(ended on Friday). As reported, it was the highest 
weekly rise during the current Iranian calendar year 
(began on March 21). After a long period of decline, 
the stock market transactions finally returned to the 
upward cycle from the last two weeks and under the 
influence of the decisions taken by the government.

TEDPIX gains 2,200 points on Tuesday

A million wells that 
depleted water re-
sources
Considering the current situation 
of water scarcity, the experts’ 
warnings of two decades ago 
about the occurrence of a water 
crisis have come to pass and 
there is no way to solve it except 
with the help of universities and 
scientific institutions.
Over 23 years have passed since 
the beginning of Iran’s first water 
shortage crisis (after the Islamic 
Revolution) in 2000. It was for 
the first time in the history of Iran 
that the Sistan Plain and Hamoun 
Lake dried up.
At that time, few people thought 
that this situation could contin-
ue and slowly spread to other 
provinces, but the speed of the 
water scarcity crisis in Iran was 
so high that in two decades, the 
most water-rich province of the 
country (Khuzestan) was highly 
affected, as well as Isfahan, Ker-
man, etc. 
According to published reports, 
Shahrekord, the capital of Cha-
harmahal and Bakhtiari province, 
which was home to the most 
abundant river in the Central 
Plateau of Iran, faced a water cut 
for more than 10 days at the end 
of this summer (September 22). 
Moreover, West Azarbaijan and 
Hamadan provinces spent hot 
summer days by distributing wa-
ter with tankers. 
Although the hot season is over 
and more rains occurred in the 
first half of November in most 
parts of the country, this amount 
of rain does not in any way in-
dicate the elimination of the risk 
of water shortage in the country, 
and solutions to overcome the 
crisis should be seriously con-
sidered.
But what really caused Iran to 
suddenly face such crises in less 
than 5 decades, even though it 
was among semi-desert coun-
tries and had more than 2,500 
years of written history, and was 
known as the oldest civilization 
in the world? Investigating the 
roots of this situation can be at 
least a step to correcting and 
compensating for the lost re-
sources.
Unbalanced development plans
Until the 1970s, development 
was considered an economic 
phenomenon only, and it was 
often assumed that econom-
ic growth would bring greater 
economic equality and that this 
equality would destroy poverty, 
a researcher, Amirhossein Gho-
lamzadeh Natanzi wrote, IRNA 
reported on Saturday.
Therefore, in 1957, they defined 
growth or development as an in-
crease in the per capita produc-
tion of goods. But in 1975, UN-
ESCO stated that development 
should be integrated and should 
be a comprehensive and mul-
tifaceted process that includes 
all aspects of social life, its re-
lations with the outside world, 
and conscience and awareness. 
This meaning of development re-
quired an “adjustment process”.
What has been noticed about the 
concept of development today 
is that one should look at de-
velopment in a comprehensive 
and balanced way and consider 
all its economic, political, and 
social aspects. These dimen-
sions of three sides become a 
triangle, each of which has no 
meaning without the other, and 
because man is the central factor 
of development, he has a mul-
ti-dimensional reality and has 
countless desires, needs, and 
abilities, development will also 
be multi-dimensional and not 
just a one-dimensional approach 
on economic development.

Can Diabetes Cause Mood Swings? By: PARISA JAMADI
Source: https://www.healthline.com/health/
diabetes/diabetes-mood-swings#takeaway

People with diabetes may experience 
mood swings due to blood sugar levels, 
stress, or a mental health condition.
You may think diabetes just affects your 
pancreas, but living with this condition 
often affects your mood and mental 
health too. For one, you may experience 
mood swings when your blood glucose 
levels are too high or low. Stress, de-
pression, and anxiety can also crop up.
Managing diabetes on a daily basis can 
sometimes feel overwhelming, so it’s 
important to check in on your emotional 
well-being every once in a while. 
One way to regulate your mood is to 
understand and follow your diabetes 
management plan. This will help smooth 
out the highs and lows in your blood glu-
cose, which can cause mood swings. 
You may need to talk with a mental 
health professional if you’re experienc-
ing symptoms of depression, burnout, 
or anxiety. Managing your mental health 
is just as important to your overall health 
as your diabetes treatment plan.
Mood swings and diabetes 
Feeling a range of highs and lows is not 
uncommon if you have diabetes. Your 
blood sugar impacts how you feel and 
can contribute to mood swings. Poor 
management of blood glucose can lead 
to negative moods and a lower quality of 
lifeTrusted Source. 
How do you know if you have low or high 
blood glucose? Your diabetes manage-
ment plan should involve frequent blood 
sugar readings to help you manage the 
condition.
According to the American Diabetes 

Association, your target range for your 
blood sugar can vary from person to 
person. Generally, target ranges are:
• 80 to 130 milligrams per deciliter (ml/
dl) before you eat a meal
• 180 ml/dl or lower a few hours after 
eating a meal
Numbers below or above your target 
range could be the source of changing 
moods.
You may notice that you feel off if your 
blood sugar is high or low and that get-
ting your level back into the target range 
instantly improves your outlook.
You might also see a trend in your emo-
tions when your blood glucose is low 
or high, so it’s important to test 
your sugar level when you 
feel a certain way. For 
instance, low blood 
glucose levels may 
make you feel:
• confused
• nervous
• hungry
• irritable
• shaky
• jittery
• tired
• sweaty
High blood glucose levels may make you 
feel:
• tense
• angry
• sad
• foggy
• faint
• thirsty
• tired

It’s 
i m -

portant to 
keep your blood 

glucose as stable as 
possible. If you take insulin 

or a sulfonylurea, keep a fast-act-
ing source of carbohydrates with you 
at all times. This way, if you have low 
blood glucose, you can bring it back up 
quickly.
If you experience big fluctuations 
throughout the day, talk with your doc-
tor about a potential change to your 
treatment regimen.
Stress and diabetes
The stress of a diabetes diagnosis, and 
the stress of managing diabetes over 
time, can lead to feelings of being over-

whelmed 
and diabetes 
burnout. Some 
reasons you may feel 
stressed include:
• You may not be feeling well 
physically.
• You may be concerned about the 
management plan, including the 
daily regimen, lifestyle modifica-

tions, and costs.
• You may feel overwhelmed about 
lifelong treatment.
• You may be exhausted from main-
taining your management plan. 
Stress can affect diabetes negative-
ly. Stress that lasts for many weeks 
or months can lead to unstable glu-

cose levels. Your blood glucose levels 
can rise, and sometimes fall, with stress. 
These fluctuations can alter your overall 
mood.
Mental health and diabetes
You may be at risk of developing a men-
tal health condition if you have diabetes. 
Anxiety is common in people with dia-
betes, especially women. Between 30 to 
40 percentTrusted Source of those with 
diabetes report having anxiety.
Up to 1 in 4 peopleTrusted Source with 
diabetes have depression. Women are 
more prone to depression with diabetes 
than men.
Some symptoms of depression include:

• anger
• anxiety

• low quality of life
• changes in 

sleep patterns
• weight gain 
or loss
• tiredness or 

lethargy
• difficulty con-

centrating
The bottom line
It’s com- mon to encounter mood 
swings, stress, or even depression if you 
have diabetes. To reduce the chances of 
experiencing these mental health condi-
tions, maintain your management plan 
and keep your blood sugar in a healthy 
range.
Never hesitate to reach out to family, 
friends, or a mental health professional 
to discuss your mental health or to get 
help with your diabetes treatment.

National Iranian Oil Company 
(NIOC) has raised its official crude 
oil selling prices for Asian buyers 
in December, Shana reported citing 
the NIOC data.
As reported, the National Iranian Oil 
Company has set the prices of light, 
heavy and Foruzan crude grades for 
sale in April at $5.35, $1.85, and 
$1.95 above the Oman / Dubai av-
erage prices, respectively.
NIOC has priced its light, heavy, 
Forouzan, and Soroush crude 
grades below the Brent prices in 
northwestern Europe, West Asia, 
and South Africa.
Iran has been ramping up its oil 
production and exports over the 
past year as the country has been 
implementing new strategies to 
overcome U.S. sanctions.
The country’s oil revenues in-
creased by eight times in the first 
five months of the current Iranian 
calendar year (March 21-August 
22) with respect to the same period 
of the previous year, according to 

official statistics.
The Islamic Republic’s oil income 
also increased by 11 times in the 
previous year.
Iranian oil export in Q1 2022 in-
creased significantly so that it regis-
tered the fastest growth rate among 
all producers in West Asia. This 
year, the volume of Iranian crude 
export reached its highest since for-
mer U.S. President Donald Trump 
withdrew from the so-called Iranian 
nuclear deal in 2018.
Back in September, Iran’s First Vice 
President Mohammad Mokhber 
said that the country is currently 
selling its oil in global markets and 
getting paid for it without any prob-
lems.
“In the past, we sold oil but couldn’t 
receive the revenues and our basic 
good supplies had all reached the 
red line but with the guidance of the 
Leader, we have been able to sell 
our oil, get paid, and bring in basic 
goods,” Mokhber said in a gather-
ing of government officials.

Iran raises December oil 
prices for Asian buyers

The Iranian vice president for science 
and technology Ruhollah Dehghani and 
the Venezuelan science and technolo-
gy minister Gabriela Servilia Jimenez 
discussed the development of cooper-
ation on stem cells, nanotechnology, 
biotechnology, agriculture, and animal 
husbandry. In a meeting on Monday in 
Tehran, Dehghani said that Venezue-
la’s familiarity with Iran’s scientific and 
technological capabilities is a source of 
satisfaction and enhanced technological 
cooperation.
Stating that Venezuela is a rich country 
in terms of natural resources and hu-
man capital, he said expressed interest 
to increase cooperation in major fields of 
stem cells, nanotechnology, biotechnol-
ogy, agriculture and animal husbandry, 
and other strategic fields.
Knowledge-based companies have 
reached a stage where their role in the 
economy is inevitable, bilateral interac-
tion based on knowledge-based compa-
nies can appear effective in the sustain-
able development of the two countries, 
he explained.
The knowledge-based economy reaches 
its real development in coordination and 
synergy between ministries and institu-
tions, he also stated.
Pointing to the necessity of need-ori-
ented and market-based innovation and 
technology houses, he said that Iran’s 
technology and innovation house in Ven-
ezuela is an important issue that caused 
the joint cooperation between the two 
nations.

He went on to note that in these houses, 
the need-oriented approach and recog-
nition of market needs should be prior-
itized. Although at the beginning of co-
operation, the supply-oriented approach 
was at the center of attention, sustain-
able cooperation and real development 
are formed when the market and needs 
of countries are realized.
Jimenez also for her part expressed 
readiness to increase cooperation, and 
receive Iranian scientists in Caracas, 
suggesting that the Venezuelan scien-
tists and researchers be settled in Iranian 
scientific and research centers.
Recently, a stem cell research center was 
established in Venezuela to perform cor-
neal stem cell transplantation for the first 
time in Latin America, she highlighted, 
adding, the center can achieve signifi-
cant development with the capabilities of 
Iranian scientists.
During my visit to Royan Institute, I 
found out that Iran has considerable 
capacities in scientific and technological 
development, especially in the field of 
cell therapy, she also emphasized.
In September, more than 82 knowl-
edge-based firms attended an exhibition 
in Caracas with the aim of exchanging 
experiences and holding meetings.
Some 200 companies attended this 
event and 60 cooperation contracts were 
signed. We tried to provide a field for 
interaction and synergy between compa-
nies, she said.
Nicolás Maduro, the president of Vene-
zuela, said in September that today, Iran 

is an exemplary country and a country 
of progress, production, knowledge, and 
production of products.

Nanotech, biotech improvement
One of the industries that have expe-
rienced good growth in Iran in recent 
years, proving the country’s scientific 
development, is the nanotechnology in-
dustry, a subject area that has brought 
Iran to the world’s fourth place.
Currently, nanotech products are pro-
duced and marketed in more than 15 
industrial fields based on domestic tech-
nologies and are being exported to 49 
countries from five continents.
Over the past year (ended March 20), the 
total sale of Iranian nanoproducts has 
been equal to 115 trillion rials (nearly 
$425 million).
The expansion of nanotechnology ex-
port programs in recent years and the 
establishment of bases for exporting na-
notechnology products to China, India, 
Indonesia, Syria, Turkey, and Iraq have 
provided the opportunity for the entry of 
Iranian nanotechnology goods, equip-
ment, and services into global markets.
Some 42 percent of the products in this 
field are related to construction, more 
than 17 percent to the field of oil, gas, 
and petrochemicals, 13 percent to the 
field of automobiles, and over 10 percent 
to the field of optoelectronics.
Biotechnology today is widespread in 
all fields and is no longer limited to bio-
medical drugs so it has replaced injured 
limbs.

The 40th meeting of the Board of Representatives of the Tehran Chamber of 
Commerce, Industries, Mines and Agriculture (TCCIMA) was held on Tuesday 
in which the attendees addressed various economic issues including the im-
pact of internet limitations on the activities of various businesses.
The meeting was attended by TCCIMA Head Masoud Khansari and members of 
the chamber’s board, the TCCIMA portal reported. The attendees of the meeting 
stressed the negative impacts of the internet limitations and fileting on business 
activities and the country’s economy and called on the government to take the 
necessary measures in this regard. Speaking at the meeting, Khansari said the 
chamber has written a letter to President Raisi in this regard, which has been 

referred to the Supreme National Security Council, and TCCIMA is following it 
up through various channels. He further mentioned the motto of the current 
Iranian calendar year (started on March 21), which is knowledge-based pro-
duction and job creation, saying: “this year has been named the year of knowl-
edge-based production but unfortunately, with the measures taken regarding 
the internet restriction, not only knowledge-based and digital companies did 
not experience any growth and improvement, but they faced a very difficult 
situation.” “Currently, internet restrictions and filtering have caused severe 
damage to small and large businesses, and the continuation of this condition 
can cause the destruction of a large part of such businesses,” he regretted.

Internet restrictions causing severe damage to businesses: TCCIMA

Iran, Venezuela seek to
expand nanotech, biotech co-op
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مدیرعامـل ذوب آهـن اصفهان گفت: 
اکنـون کشـورهایی ماننـد چیـن و 
روسـیه در حال دامپینـگ محصولات 
خودشـان هسـتند، اما در داخل کشور 
بـه جـای حمایـت از تولیدکننـدگان 
ملـی، عمـاً صـدور بخشـنامه های 
خلق السـاعه و مصوبـات و آیین نامه ها 
و دسـتورالعمل های غیرکارشناسـی، 
از مصادیـق ایجـاد ریسـک اسـت که 
تبعات زیانبـاری برای تولیـد و صنعت 
دارد. ایـرج رخصتـی بـا بیـان اینکه در 
زمـان تأسـیس ذوب آهـن اصفهـان 
در دهـه چهـل به عنـوان نخسـتین 
کارخانـه تولیدکننده فولاد کشـور که 
از روش کـوره بلنـد اسـتفاده می کند با 
دور اندیشـی، تمـام زیرسـاخت های 
)معـادن،  شـامل  تولیـد  زنجیـره 
نیـروگاه، نیـروی انسـانی متخصص، 
کارخانـه پخـت آهـک، کارگاه هـای 
قطعـه سـازی و ریخته گـری قطعـات 
سـنگین، تولید آجـر و جرم نسـوز و ...( 
بـرای تولیـد فـولاد به طـور کامـل در 
یـک شـهر صنعتـی بـرای آن در نظر 
گرفتـه شـد، اظهـار کـرد: در دوران 
دفاع مقـدس، مجمـوع ایـن امکانات 
بـه ویـژه نیـروی انسـانی مجـرب و 

کارگاه هـای کارخانـه در کنـار حفـظ 
جبهـه تولیـد و خودکفایـی، با سـاخت 
قطعـات و تجهیزات دفاعـی گوناگون 
در پشـتیبانی از جبهه حـق علیه باطل 

نیز نقـش بـی بدیلـی ایفـا کرد.
وی افـزود: در بخـش تولیـد بـرق 
ایـن کارخانـه چهار نیـروگاه را شـامل 
نیروگاه حرارتی در دهـه ۶۰ با ظرفیت 
۱۱۵ مگاوات، مرکـزی را در دهه ۵۰ با 
ظرفیـت ۲۴ مگاوات، نیـروگاه هاربین 
بـا ظرفیـت ۱۱۰ مـگاوات را در دهـه 
۸۰ و نیـروگاه گازی کـه هـم اکنـون 
بـه دلیـل کمبـود گاز و مشـکات 
تجهیزاتی در مدار نیسـت، را تأسـیس 

کـرد.
مدیرعامـل ذوب آهـن اصفهـان، 
تصریح کـرد: نکته مهـم در خصوص 
نیـروگاه حرارتـی اینکـه بـا توجـه به 
خروج روس ها از کشـور، ایـن نیروگاه 
توسـط نیـروی انسـانی توانمنـد ذوب 
آهن اصفهـان به عنوان یک دسـتاورد 
بـزرگ در آن دوران بـه بهره بـرداری 

رسـید.
به گفتـه رخصتـی، در حال حاضر سـه 
نیـروگاه حرارتـی، مرکـزی و هاربیـن 
بـرای مصـرف ذوب آهن اصفهـان در 
مجمـوع حـدود ۱۵۰ تا ۱۸۰ مـگاوات 
بـرق در سـاعت تولیـد می کننـد و 
در صورتی کـه ایـن سـه نیـروگاه بـا 
ظرفیـت کامـل در مـدار تولیـد قـرار 
گیرنـد، ظرفیـت اسـمی آنهـا بالـغ بر 
۲۴۰ مـگاوات برق در سـاعت اسـت، 
بنابرایـن تولیـد سـالانه آنهـا بیـش از 
۸۵۰ هـزار مـگاوات سـاعت، افزایش 

بـد. می یا

وی تاکیـد کـرد که ایـن میـزان تولید 
بـرق در ذوب آهـن اصفهـان سـبب 
می شـود، این مجتمع عظیـم صنعتی 
در کنـار تولیـد انـرژی مـورد نیـازش، 
هماننـد سـال های گذشـته بتوانـد 
در تأمیـن بـرق شـبکه سراسـری که 
تقاضای بسـیاری بـه ویـژه در فصول 
گـرم سـال بـرای آن ارائـه می شـود، 
محور تولید قـرار گیرد، اما هـم اکنون 
ذوب آهـن اصفهـان به سـمتی پیش 
مـی رود کـه بـه جـای تولیدکننـده 
بـرق در شـبکه سراسـری، خـود نیـز 
در نقـش خریـدار بـرق از شـبکه، آن 
هـم در اوج کمبـود ایـن انـرژی ظاهر 
شـود. مدیرعامل ذوب آهـن اصفهان 
بـا بیـان اینکـه ذوب آهـن اصفهـان 
بـرای تولیـد بـرق مـورد نیـاز کارخانه 
کـه به طـور متوسـط در طـول سـال 
حـدود ۱۹۰ مگاوات در سـاعت اسـت 
و سـالانه حـدود ۲۵۰ میلیـون متـر 
مکعـب در سـاعت، گاز طبیعـی نیـاز 
دارد، گفـت: گازی کـه به عنـوان یکی 
از اساسـی ترین عناصـر زیرسـاختی 
تولیـد بـرق در کارخانه، هم اکنـون به 
دلیل اجـرای ناقص قانـون هدفمندی 
یارانه ها، با نـرخ هر مترمکعـب ۲۵۰۰ 
تومان بـرای ایـن تولید کننـده مقاطع 
سـاختمانی محاسبه می شـود و این در 
حالیسـت کـه عـدد یـاد شـده مبنای 
تعییـن نـرخ گاز بـرای پتروشـیمی ها 
و واحدهـای تولید بـه روش احیـا بوده 
و اساسـاً هیچ ارتباطی بـا عرصه تولید 

فـولاد بـه روش کـوره بلند نـدارد.
وی توضیـح داد: براسـاس مـاده ۸ 
قانـون هدفمنـدی یارانه هـا دولـت 

مکلف اسـت ۳۰ درصد خالـص وجوه 
حاصـل از اجـرای ایـن قانـون را برای 
حمایـت از تولیدکننـدگان و بـه ویـژه 
حمایـت از توسـعه صـادرات غیرنفتی 
و افزایـش بهـره وری انـرژی، آب و 
توسـعه تولیـد بـرق در ایـن واحدهـا 
هزینـه کنـد، امـا افزایـش قیمـت 
حامل هـای انـرژی مخصوصـاً بـرای 
ذوب آهـن اصفهان که بـه روش کوره 
بلنـد تولید می کنـد، نتایجـی برخاف 

اهـداف ایـن مـاده قانونـی دارد.
رخصتی ادامـه داد: ذوب آهن اصفهان 
بـه دلیـل عـدم بهره منـدی از یارانـه 
انـرژی، خریـد کک و زغـال خارجـی، 
قیمت گـذاری دسـتوری در فـروش 
و ... بـه عنـوان بانـی صنعـت فـولاد 
کشـور برای تولید محصـولات ارزش 
افـزا بـا چالـش جـدی مواجـه اسـت 
سـیمانی  شـرکت های  درحالیکـه 
و سـایر تولیدکننـدگان از تعرفـه ۱۰ 
درصـدی و کمتـر بهره منـد شـده اند، 
بنابرایـن امیدواریـم بازخوانـی ایـن 
مباحث کارشناسـی، مبنای تصمیمات 

موثرتـر قـرار بگیـرد.
وی افـزود: در حال حاضر کشـورهایی 
مانند چین و روسـیه در حـال دامپینگ 
محصـولات خودشـان هسـتند، امـا 
در داخـل کشـور بـه جـای حمایـت از 
تولیدکننـدگان ملـی، عمـاً صـدور 
خلق السـاعه  بخشـنامه های 
و  نامه هـا  آییـن  و  مصوبـات  و 
دسـتورالعمل های غیرکارشناسـی، 
از مصادیـق ایجـاد ریسـک اسـت که 
تبعات زیانبـاری برای تولیـد و صنعت 

رد. دا

مدیرعامـل ذوب آهـن اصفهان گفت: 
عـدم وحـدت رویـه در قانون گـذاری 
بیـن سـه وزارتخانـه نیـرو، نفـت و 
صمـت، تضـاد در مصوبـات را در پـی 
داشـته اسـت، از یـک سـو وزارت نیرو 
صرفه جویـی و در کنـار آن حداکثـر 
تولیـد را درخواسـت دارد و در طـرف 
مقابـل وزارت نفـت، نـرخ گاز آزاد را 
مبنای تولید قرار داده اسـت که در این 
پیچ و خـم سیاسـت گذاری، تولید برق 
به واقـع در ذوب آهن اصفهـان صرفه 
اقتصادی ندارد و زیـان غیرقابل قبولی 
دارد و بخش هـای مختلـف جامعـه به 

تبـع ایـن رویـه، آسـیب می بینند.
وی افـزود: بـرای تولیـد هر مـگاوات 
بـرق در سـاعت حـدود ۵۰۰ تـا ۶۰۰ 
هـزار یـورو سـرمایه گـذاری در مدت 
زمان سه سـال نیاز اسـت، همچنانکه 
ذوب آهـن اصفهـان بالـغ بـر ۱۳۰ 
میلیـون یورو بـرای احـداث ایـن چند 
نیـروگاه در گذشـته سـرمایه گذاری 
کـرده و می تواند بـا ظرفیـت کامل در 

مـدار تولیـد قـرار گیرد.
به گفتـه رخصتی، ذوب آهـن اصفهان 
با این سـرمایه گذاری عظیـم که برای 
سـاخت نیروگاه هـا در گذشـته انجـام 
داده اسـت، در صورت تأمیـن آب مورد 
نیاز آنها، اعمـال تعرفـه گاز نیروگاهی 
و حـل مشـکات از جمله تأمیـن مواد 
اولیه پایـدار، مهیـای تولید بـا ظرفیت 
کامل اسـت کـه ایـن موضـوع درکنار 
تأمیـن نیـاز بـازار داخـل و ارز آوری از 
محـل صـادرات بـه تأمین بـرق برای 
شـبکه سراسـری توسـط این شرکت 

نیـز منجر می شـود.
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در راسـتای رویکـرد کار جهـادی مبتنـی بـر دانـشِ 
آبفای اسـتان اصفهان، نخستین جلسـه هم اندیشی 
بررسـی چالش هـای حـوزه منابع انسـانی، با اسـاتید 
دانشـگاه برگـزار شـد. مدیـر عامـل آبفـای اسـتان 
اصفهان نیروی انسـانی را سـرمایه اصلی هر شرکت 
دانسـت و عنـوان کـرد: رویکـرد آبفـای اسـتان بـه 
حداقل رسـاندن چالش هـای این حوزه اسـت و بدین 
منظور برگزاری جلسـات هم اندیشـی با مشـاوران و 
اسـاتید دانشـگاه اصفهان در دستور کار شـرکت قرار 

گرفته اسـت.

حسـین اکبریـان افـزود: آبفـای اسـتان اصفهـان به 
عنـوان یـک شـرکت پیشـرو قصـد دارد از طریق به 
کارگیری الگوهای پیشـرفته توسـعه نیروی انسانی، 
یادگیـری سـازمانی و ارتقـا قابلیت هـای کارکنـان، 
خدمـات بهتـری بـه ذینفعـان خـود ارائه دهـد. وی 
اعام کرد: با توجه بـه رویکرد دانش محور شـرکت، 
از پروپوزال هـا، کارهـای کارشناسـی و علمـی بـا 

همکاری اسـاتید دانشـگاه اسـتقبال می شـود.
مدیـر عامـل آبفـای اسـتان اصفهـان بـا تاکیـد بـر 
لـزوم احتـرام و ارزش گذاشـتن بـه نیـروی انسـانی 

افـزود: افزایش بهـره وری شـرکت در گـرو برقراری 
ارتباط سـازمانی مناسـب و ایجاد فرهنگ سـازمانی 
والا اسـت و در صـورت تحقـق ایـن امر مهـم، تعهد 

سـازمانی بـه وجـود می آیـد.
در این جلسـه همچنین مجتبی قبادیان، معاون منابع 
انسـانی و تحقیقات شـرکت آبفای اسـتان اصفهان، 
گزارشـی از پروژه های مشـترک انجام شـده شرکت 
با حوزه دانشـگاهی و به ویژه دانشـگاه اصفهان ارائه 
کرد و بر ضـرورت اسـتفاده از کارهـای تحقیقاتی در 

حوزه منابع انسـانی تاکیـد نمود.

رئیس انجمن سنگ ایران با انتقاد بر اینکه میزان سنگ دهی 
ما در استخراج معدن ۲ درصد است، گفت: میزان ذخایر معدنی 
در کشور ۳.۳ میلیارد تن است که در مقایسه با دنیا به میزان ۲۱ 
میلیارد تن، عدد کمی نیست، اما تولیدی که محقق می کنیم ۱۲ 

میلیون تن است.
بهرام شکوری، در مراسم افتتاحیه هفدهمین نمایشگاه تخصصی 
سنگ، معادن، ماشین آلات و صنایع وابسته در اصفهان، اظهار 
کرد: تمام مسئولان برای برپایی این نمایشگاه تاش کردند و 

عزم و اراده ای برای پا گرفتن صنعت سنگ وجود دارد.
وی با بیان اینکه معدن می تواند جایگزین صنعت نفت شود، 
اظهار کرد: زمانی سهم معدن در تولید ناخالص داخلی کشور زیر 
یک درصد بود و همچنین فولادی که تولید می کردیم کفاف 
کشور را نمی داد و واردکننده فولاد بودیم، اما امروز صادرکننده 

این محصول هستیم و امیدواریم تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در 
افق ۱۴۰۴ محقق شود.

به گزارش ایسنا، رئیس انجمن سنگ ایران با اشاره به 
قابلیت های صنعت سنگ کشور برای ایجاد اشتغال و ارزآوری 
بیشتر در کشور، ادامه داد: تمام این موارد قیدها و شرط هایی 
دارد و مدیران باید اقدام کنند و این نمایشگاه یکی از جلوه های 

نشان دهنده توانمندی های این مجموعه است.
۷ درصد ذخایر معدنی دنیا متعلق به ایران است

رئیس سازمان نظام مهندسی معدن ایران با بیان اینکه قدمت 
معدن کاری به ۳۵۰۰ سال قبل از میاد مسیح برمی گردد، اظهار 
کرد: معدن تفاوت مشهودی با حوزه صنعت و ساختمان دارد، 
چراکه معدن ریسک بالایی دارد و ماهیت آن خشن و سخت بوده 
و ذخایر آن غیرقابل تجدید است. رضا بستامی با اشاره به اینکه 

تعداد پروانه های اکتشاف معدن در کشور ۱۰۲۰ مورد و گواهی 
کشف حدود ۵۴۰ مورد است، تصریح کرد: براساس آخرین آمار 
سازمان زمین شناسی کشور ذخایر معدنی کشور براساس عملیات 
اکتشافی ۶۰ میلیارد تن است و همچنین ۸۱ نوع ماده معدنی 

شناخته شده در کشور شناسایی شده است.
وی افزود: متاسفانه از ۱۲ هزار پروانه بهره برداری معدن ۶۷۰۰ 
پروانه فعال است و همچنین از ۱۷ هزار صنایع معدنی کشور، ۶۲ 
درصد ذخایر معدنی ما به مصالح ساختمانی، شن، ماسه، سنگ 

و ... تعلق دارد.
• پیشرفت حوزه ماشین سازی سنگ

رئیس کانون سنگ ایران نیز در این مراسم، گفت: امروز شاهد 
افتتاح هفدهمین نمایشگاه صنعت سنگ اصفهان هستیم، سنگی 
که صفر تا صد آن در ایران برای ما مهیا است و معادن زیاد و 

متنوعی از سنگ های نرم، سخت، آذری، آتش فشانی، تزئینی، 
زینتی و ... در ایران به وفور وجود دارد و از سوی دیگر منابع زیادی 
هم کشف نشده داریم. رضا احمدی با اشاره به پیشرفت حوزه 
ماشین سازی سنگ، اظهار کرد: بعد از تحریم ها این صنعت باید 
نابود می شد، اما خوشبختانه به همت همکاران ماشین ساز، 
بهترین فراوری و ماشین آلات برای معادن تهیه شد و امروز در 
این نمایشگاه نه تنها نابود نشدیم، بلکه به روز شدیم و بدون هیچ 
کمکی روی پای خود ایستاده ایم و در بخش در بخش فراوری به 

سبک قدیمی بسنده نکرده ایم.
وی با بیان اینکه مشکات سختی در صادرات داریم و امیدواریم 
این مشکات حل شود و با این پتانسیل از صنعت نفت و فولاد 
بالا برویم، تصریح کرد: صنعت سنگ نسبت به فولاد کوچک 
و پراکنده است و مسئولان ما دیدی به آن ندارند، اما امیدواریم 

سرمایه زیادی بر روی صنعت سنگ در اصفهان صورت گیرد.
• هدف نمایشگاه تسهیل گری بر روی توانمندی 
و ارائه خدمات به مشارکت کنندگان و ارائه دهنده 

قدرت به صنعت سنگ
مدیرعامل شرکت نمایشگاه بین المللی استان اصفهان نیز در 
این مراسم، اظهار کرد: شهر و استان اصفهان با بیش از ۲۲۰۰ 
کارخانه فراوری و معادن سنگ، زبان زد و سرآمد سنگ ایران 

است.
احمدرضا طحانیان افزود: تمام هدف نمایشگاه این تسهیل گری 
رائه خدمات به مشارکت کنندگان و  بر روی توانمندی و ا
ارائه دهنده قدرت به صنعت سنگ کشور است و امیدواریم 
نمایشگاه در این عرصه موفق باشد و تمام توانمندی ها در عرضه 

داخلی و خارجی به تمام کشورها ارائه شود.

رویکرد کار جهادی مبتنی بر دانشِ آبفای استان اصفهان آغاز شد:

برگزاری جلسه هم اندیشی بررسی چالش های حوزه منابع انسانی آبفا

مراسم افتتاحیه هفدهمین نمایشگاه تخصصی سنگ، معادن، ماشین آلات و صنایع وابسته برگزار شد:

امکان جایگزین شدن صنعت معدن به جای صنعت نفت

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان از مصوبات و آیین نامه ها و دستورالعمل های غیرکارشناسی انتقاد کرد؛

بخشنامه های خلق الساعه حرکت خلاف تولید ملی

به گــزارش ســبکی نو، یوســف نــوری ارائــه خدمــت بــه عنــوان تعهدات 
ــور  ــانی کش ــع انس ــد مناب ــرای رش ــزاری ب ــی را اب ــئولیت اجتماع مس
معرفــی کــرده اســت. موضوعــی که شــرکت ســبکی نــو بــا تولید ســوپر 
اپلیکیشــن ســبکی نــو بــه آن پرداختــه و قصــد دارد تــا بــه وســیله آن بــه 

عدالــت آموزشــی جامــه عمــل بپوشــاند.
مدیرعامــل ســبکی نــو بــا تایید ایــن موضــوع مــی گویــد: هــدف از تولید 
ــام  ــرای تم ــت آموزشــی ب ــردن عدال ــرار ک ــوپر اپلیکیشــن، برق ــن س ای

دانــش آمــوزان مقطــع دوم متوســطه و داوطلبــان کنکــور اســت.
ــدی از  ــره من ــا به ــا ب ــم ت ــاش کردی ــد: ت ــی ده ــه م ــی ادام ــی نب عل
متخصــص تریــن و زبــده تریــن نیروهــا ، ســوپر اپلیکیشــنی طراحــی و 
روانــه بــازار کنیم کــه بــه اکثــر نیــاز مخاطبــان کنکــوری در هر ســطح و 

ــا هــر شــرایط اقتصــادی پاســخ دهــد. ــه اجتماعــی و ب طبق
وی اضافــه مــی کنــد: ســوپر اپلیکیشــن ســبکی نــو، پلتفرمــی اســت که 
همــه اقشــار جامعــه از شــمال تــا جنــوب و از شــرق تــا غــرب کشــور می 
تواننــد بــا صــرف هزینــه معقــول و متناســب بــا وضعیــت مالی شــان، به 
بیشــترین و جامــع تریــن خدمــات آموزشــی در حــوزه کنکــور دسترســی 

پیــدا کننــد.

• دسترسی همگانی به آموزش های کنکوری
مدیــر محتــوای شــرکت ســبکی نــو نیــز ایــن ســوپر اپلیکیشــن را، ابــزار 
مناســبی بــرای دسترســی همــه دانــش آمــوزان و داوطلبــان کنکــور بــه 
بهتریــن و معتبر تریــن منابع آموزشــی، آزمــون هــا و معلمان و مشــاوران 
ــا طراحــی  ــا ب دانســت.علی مقتــدری زاده مــی گویــد: تــاش کردیــم ت
ــای  ــو، نیازه ــبکی ن ــن س ــوپر اپلیکیش ــول در س ــل قب ــوای قاب و محت
کنکــوری هــا را مرتفــع و بــه گونــه ای عمــل کنیــم کــه هــم محتــوای 
ــان و  ــار داوطلب ــاوره در اختی ــرگرمی و مش ــم س ــی و ه ــی و علم آموزش
خانــواده هایشــان قــرار بگیرد.تولیــد کلیپ و پادکســت هــا نیز در دســتور 
ــای  ــرم ه ــد در پلتف ــی توانن ــدان م ــرار دارد و عاقمن ــوا ق ــم محت کار تی
ــوا و  ــال و از محت ــو را دنب ــبکی ن ــتاگرام س ــرام و اینس ــا، تلگ ــارات، ایت آپ

ــع شــوند. ــدات آن مطل تولی

• اخلاق کسب و کار
ــرورش، مســئولیت اجتماعــی را  از مســائل »اخــاق  ــوزش و پ ــر آم وزی
ــاع  ــوزه اجتم ــرکت ها در ح ــش ش ــه نق ــه ب ــد ک ــب و کار« خوان کس
می پــردازد؛ بــه گفتــه نــوری مســئولیت اجتماعــی شــرکت ها مجموعــه 
ــت و  ــظ، مراقب ــرای حف ــد ب ــه شــرکت بای ــی اســت ک ــف و تعهدات وظای
کمــک بــه جامعــه ای کــه در آن فعالیــت می کنــد، انجــام دهد.موضوعی 
کــه در ســبکی نــو بــه شــدت بــه آن پرداختــه شــده و بــرای کمــک بــه 
بخــش وســیعی از جامعــه کــه بــا کنکــور و آزمــون سراســری در ارتبــاط 

هســتند پــا بــه عرصــه گذاشــته اســت.
ــان،  ــرای معلم ــددی ب ــای متع ــو، فضاه ــبکی ن ــوپر اپلیکیشــن س در س
مدرســان، مشــاوران و دانــش آمــوزان و خانــواده های شــان فراهم شــده 
ــه  ــعه جامع ــد و توس ــه رش ــدی از آن، ب ــره من ــات و به ــه خدم ــا ارائ ــا ب ت
کمــک کنــد. مــی تــوان گفــت یکــی دیگــر ابعــاد مســئولیت اجتماعــی، 
ارائــه خدمــات رایــگان و یــا ارزان بــرای توزیــع عدالــت آموزشــی در بین 

ــف اســت.  اقشــار مختل

وزیر آموزش و پرورش از شرکت  ها خواست با عمل به 
تعهدات مسئولیت اجتماعی خود در حوزه آموزش و 

پرورش به رشد منابع انسانی کشور کمک  کنند.

گفت و گو با مدیرعامل سبکی نو درباره سوپر اپلیکیشن 
آموزشی؛

مسئولیت اجتماعیِ سبکی نو، نوعی 
عدالت آموزشی است

گفت و گو

شهردار اصفهان از اجرای طرح جامع 
آمارگیری حمل و نقل در آذرماه سال جاری 
خبر داد. علی قاسم زاده در جلسه شورای 
ترافیک و بررسی طرح جامع حمل و نقل 
شهر اصفهان، اظهار کرد: اجرای طرح جامع 
آمارگیری حمل و نقل در اصفهان پس از 
اتمام محدودیت های دو ساله به دلیل شیوع 
کرونا ضروری است و باید به بهترین شکل 

و با مشارکت شهروندان انجام شود.
وی با اشاره به اینکه شورای عالی حمل و 
نقل و ترافیک وزارت کشور امور مربوط به 
طرح ها و اعتبارات ترافیکی و حمل و نقل در 
اصفهان را منوط به اجرای طرح آمارگیری 
کرده، گفت: قرار است این طرح پس از ارائه 
آموزش های لازم به دانش آموزان، توسط 

آنها اجرا شود.
شهردار اصفهان با اشاره به اینکه در این 
طرح، شهر اصفهان به ۳۶۵ ناحیه تقسیم 
می شود و از هر ناحیه ۲.۵ درصد در طرح 
مشارکت خواهند کرد، اظهار امیدواری کرد: 
طرح مذکور با همکاری رسانه ها، تبلیغات 
محیطی و همکاری خوب اصفهانی ها در 
آذرماه جاری اجرا شود. ابوالفضل قربانی، 
نایب رئیس شورای اسامی شهر اصفهان 
هم گفت: اجرای طرح جامع آمارگیری 
در آذرماه همزمان با مسابقات فوتبال 
جام جهانی است که شاید بر نحوه اجرا و 
مشارکت شهروندان تأثیرگذار باشد. بر این 
اساس لازم است افکار عمومی را نسبت 
به اهمیت اجرای این طرح و آثار مثبت آن 
آگاه کنیم.سید علی معرک نژاد، مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اصفهان نیز بر ضرورت همکاری رسانه ها 
به ویژه صدا و سیما به عنوان یک رسانه 
پرمخاطب و اثرگذار برای اجرای طرح جامع 
آمارگیری حمل و نقل تأکید و اظهار کرد: از 
فرصت باقی مانده برای تبلیغات رسانه ای 
و محیطی استفاده می کنیم تا شهروندان از 

نحوه اجرای این طرح مطلع شوند.
علی نادران، مشاور طرح جامع حمل و 
نقل اصفهان نیز در این جلسه اظهار کرد: 
مطالعات جامع حمل و نقل آخرین بار در 
سال ۷۸ در اصفهان اجرا شد و تا به امروز بر 
اساس همان آمار، فعالیت ها در این بخش 

دنبال می شود.
وی با اشاره به اینکه تصمیمات در حوزه 
حمل و نقل و ترافیک ۱۵ ساله است، گفت: 
بنابراین اجرای آمارگیری این حوزه تا افق 
۱۴۱۶ را در بر می گیرد. وی به سکونت 
۸۷۶ هزار خانوار در محدوده اصفهان و 
حومه اشاره و خاطرنشان کرد: در نمونه 
آماری امسال ۲۲ هزار خانوار سرشماری 
می شوند. طرح جامع آمارگیری حمل و نقل 
با همکاری دانش آموزان متوسطه و تکمیل 
پرسش نامه ها و فرم های آمارگیری در 

آذرماه انجام می شود.

اجرای طرح جامع آمارگیری 
حمل و نقل اصفهان در آذرماه

شهردار اصفهان خبر داد:

 خبر روز
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مدیر امور زراعت جهاد کشاورزی اصفهان گفت: 
طرح کشت پی. وی. اس پنبه به منظور افزایش 
عملکرد تولید در مزارع استان اصفهان اجرا 

می شود.
پیمان فیروزنیا مدیر امور زراعت جهاد کشاورزی 
اصفهان با بیان اینکه سطح زیر کشت پنبه در 
استان به ۹۸۰ هکتار کاهش یافته، گفت: در طرح 
کشت پی. وی. اس پنبه، کشت مشترک چند بذر 

مختلف، بهترین رقم بذر برای هر منطقه معرفی 
می شود و کودهای پتاسه و ازته نیز به منظور بهبود 

عملکرد در اختیار کشاورزان قرار می گیرد.
وی افزود: اجرای طرح کشت پی. وی. اس پنبه با 
توجه به کاهش سطح زیر کشت این محصول به 
۹۸۰ هکتار ناشی از خشکسالی در استان اصفهان 
و صرفه اقتصادی واردات پنبه اجتناب ناپذیر است.
فیروزنیا جرقویه، ورزنه، کاشان، آران و بیدگل و 

برخوار را مهمترین شهرستان های پنبه کار استان 
اصفهان عنوان کرد و گفت: در سال جاری بذرهای 
جدید با دوره رویش کوتاه تر نسبت به ارقام قدیمی 

در این شهرستان ها کشت می شود.
به گزارش فارس در استان اصفهان همه ساله 
کشت پنبه در ماه های اردیبهشت و خرداد صورت 
می گیرد و محصول آن نیز از نیمه مهر تا پایان 

آذرماه برداشت می شود.

مدیر امور زراعت جهاد 
کشاورزی اصفهان خبر داد:

اجرای طرح کشت 
پی وی اس پنبه 

در مزارع استان 
اصفهان
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دریا وفایی علی اکبر فرهنگی پدرعلم 
مدیریت ارتباطات ایران درگفتگو با ما، 

عملکرد رسانه ها را ضعیف خواند و گفت: 
متاسفانه سالهاست که محتوای خوب 

و بدرد بخوری از رسانه ها به خصوص 
روزنامه ها نمی بینیم. اکثرشان وارد 
بازی های سیاسی و بده بستان های 
حزبی شده اند، در حالی که روزنامه ها 
محسوب  خبری  منابع  معتبرترین 
می شوند و نباید خود را به این برنامه ها 
آلوده کنند. این استاد دانشگاه تهران ادامه 
داد: همه رسانه ها در ادوار مختلف سهم 
بسزایی در سرنوشت سازی های جوامع 
داشته اند، اما به نظر می رسد هرچه به 
زمان حال نزدیک می شویم، آن ها بیشتر 

نقش مخرب دارند تا آبادانی.
پدر علم ارتباطات ایران بیان داشت: 
رسانه یعنی چشم و گوش و زبان مردم، 
یعنی منتقد منصف، یعنی حلقه اتصال 
میان جامعه و مسئولان، نه محلی برای 
باند بازی و رانت. درد آور است که دراکثر 
تحریریه ها، شاهد روزی نامه نگاری 

هستیم و نه روزنامه نگاری.
فرهنگی با اشاره به عدم محتوا سازی 
مستدل در رسانه های ایران گفت: به جز 

نشریات دانشگاهی ما که خوشبختانه 
درسطح دنیا رتبه بالایی از نظر علمی 
دارند آن هم با همه محدودیت های 
بین المللی که بعد از تحریم برای ما قائل 
شدند، اما اکثر مطبوعات ما واقعاً فاقد 

جنبه های علمی و مستند هستند.
وی در این باره افزود: مثلًا یک مقاله 
علمی را از یک نشریه علمی برمی دارند 
و پانوشته آن را حذف می کنند، کاری 
بسیار اشتباه و غیرحرفه ای. خب تولید 
علمی که ندارید، از جای دیگری هم که 
نقل قول می کنید، پس چرا مستنداتش 

را حذف می کنید.
و  دانشکده فرهنگ و هنر  استاد 
ارتباطات دانشگاه سوره تصریح کرد: 
در مجموع محتواهای رسانه های 
کشورمان اثرگذاری که مورد نظر 
است را ندارند. زیرا محتوایی که تولید 

می شود محتوای اثرگذار نیست.
پدر علم ارتباطات ایران یادآور شد: در 
رسانه های ما به عنوان مثال پرداختن 

به بعضی از مسائل شهری و رها 
کردن مسائل اصلی مانند موضوعات 
اقتصادی، فساد اقتصادی، مسائل 
بهداشتی، مسائل زیست محیطی، 
آموزشی و اخلاقی، بسیار مغفول شده 

است.
وی با بیان اینکه »در مطبوعاتمان رد 
پای ادبیات را به ندرت می بینیم« گفت: 
اینکه درجامعه خشونت هست و آن روح 
شاعرانگی و ادبی که درما ایرانیان وجود 
دارد، نزول پیدا کرده به خاطر همین 
نداشتن محتوا در مطبوعات است. فکر 
می کنیم فقط باید احزاب سیاسیِ متعلق 
به خودمان را مطرح کنیم یا از یک 
جریانات سیاسی که با ما مخالف هستند 
مطلب بنویسیم درحالی که روزنامه باید 
آئینه تمام نمای افکار عمومی جامعه 
باشد. بایستی افکار عمومی جامعه را 
به مسئولان منتقل کند و مسئولان را 
پاسخگو کند تا این محتوایی که تولید 

می کند تاثیرگذارباشد.
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وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی، بـا اعـلام اینکـه معاونـت مطبوعاتـی 
درخصوص پرونده روزنامه نگاران بازداشـتی، با مسـئولان در تماس اسـت، 
گفت: هـر کـدام از اهالی فرهنـگ، هنر و رسـانه دچار مشـکل هسـتند، آن 
را مشـکل خانواده فرهنگـی خودمـان می دانیم و موظف هسـتیم کـه آن را 
پیگیری کنیـم. آیین ملـی بزرگداشـت روز کتـاب و کتابخوانـی و کتابدار با 
حضور سیدابراهیم رئیسـی ریاسـت جمهوری، محمدمهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشـاد اسـلامی، یاسـر احمدوند معاون فرهنگـی وزارت فرهنگ 
و ارشـاد اسـلامی، علی رمضانی مدیرعامـل موسسـه خانه کتـاب و ادبیات 

ایران، مهـدی رمضانی دبیرکل نهـاد کتابخانه های عمومی کشـور، تعدادی 
از اعضای فراکسـیون فرهنگـی مجلس و جمعـی از کتابداران سه شـنبه ۲۴ 

آبـان در تـالار وحدت برگزار شـد.
محمدمهـدی اسـماعیلی بعـد از ایـن رویـداد، در جمـع خبرنـگاران دربـاره 
پیگیـری پرونـده خبرنـگاران بازداشـت شـده توضیـح داد: این موضـوع را 
دیدم، معاونـت مطبوعاتی درخصـوص پرونـده روزنامه نگاران بازداشـتی با 
مسـئولان در تماس اسـت. نه فقـط روزنامه نگاران بلکـه هر کـدام از اهالی 
فرهنگ، هنر و رسـانه دچار مشکل هسـتند، آن را مشـکل خانواده فرهنگی 

خودمـان می دانیـم و موظف هسـتیم کـه آن را پیگیـری کنیم.
اسـماعیلی در بخشـی از سـخنان خـود دربـاره کاغـذی کـه توسـط 
کارخانه هـای داخلـی تولیـد می شـود، بیـان کـرد: بخـش عمـده اقدامـات 
بـرای تولیـد کاغـذ داخلـی توسـط کارخانـه کاغذسـازی مازنـدران انجـام 
شده اسـت. کارخانه دیگری هـم برای تولیـد کاغذ داخلی در شـیراز شـروع 
بـه کار کـرده اسـت. از ایـن کارخانـه بازدیـد حضـوری کـردم. کاغذهـای 
تولیـدی این کارخانـه هم بـه چرخه تولیـد کاغذ داخلـی اضافه خواهد شـد. 

همـه نیازهـای کاغـذ حـوزه نشـر و کتـاب را برطـرف خواهیـم کرد.

همه نیازهای کاغذ 
حوزه نشر و کتاب 
را برطرف خواهیم 
کرد

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
جمع خبرنگاران:

خبر
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فوریت هـای  و  حـوادث  مرکـز  رئیـس 
اصفهـان: اسـتان  پزشـکی 

مسمومیت ۴۶ اصفهانی با 
مونوکسیدکربن تنها در یک 

ماه

ابوالفضل عمویی در توضیح نشست کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی به خبرنگاران گفت: دولت لایحه الحاق 
دولت جمهوری اسلامی ایران به سازمان همکاری شانگهای را برای طی 
تشریفات قانونی به مجلس شورای اسلامی ارسال کرد که به برای بررسی 

به این کمیسیون ارجاع شد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس افزود: در این ۲ جلسه، بحث و تبادل 
نظر بین اعضای کمیسیون و نمایندگان دستگاه ها از جمله وزرات امور خارجه، 
ستادکل نیروهای مسلح، وزارت اطلاعات و وزارت دفاع و مرکز پژوهش های 

مجلس درباره این لایحه و جزئیات آن صورت گرفت.
عمویی تاکید کرد: این لایحه و جزئیات آن پیش از کمیسیون در جلسه کمیته 
روابط خارجی کمیسیون هم مورد بررسی هم قرار گرفته بود و پس از تبادل 

نظرها، اکثریت اعضای کمیسیون با این لایحه موافقت کردند.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران از سال ۲۰۰۶ عصو ناظر سازمان 
همکاری شانگهای بوده که از سال گذشته روند عضویت دائم در این سازمان 
را آغاز کرده و لایحه مربوطه به عضویت را به مجالس ارسال کرده، که پس 
از تأیید آن در کمیسیون امنیت ملی، گزارش کمیسیون در صحن علنی به 

رأی گذاشته خواهد شد.
سخنگوی فراکسیون انقلاب اسلامی یادآور شد: دستور دوم کمیسیون، 
رفع ابهام از یک تبصره طرح تأسیس سازمان پدافند غیرعامل بود که روند 
رسیدگی آن هفته جاری در صحن علنی جریان داشت و یک مورد ابهام آن 

برای تعیین تکلیف به کمیسیون ارجاع شده بود.
عمویی خاطرنشان کرد: در بررسی ابهام مطرح شده، کمیسیون، برای رفع 
ابهام رأی داد که رئیس کمیته پدافند غیرعامل، رئیس ستادکل نیروهای 
مسلح است. گفتنی در حال حاضر هم رئیس کمیته پدافند غیرعامل سرلشکر 

باقری است.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی از موافقت اعضای این کمیسیون با لایحه 
عضویت دولت ایران در سازمان همکاری شانگهای خبر داد.

گفت و گو 

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس خبر داد:

تصویب لایحه عضویت ایران در 
شانگهای در مجلس

رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی 
استان اصفهان از مسمونیت ۴۶ نفر با گاز 

مونوکسیدکربن در یک ماه اخیر خبر داد.
فرهاد حیدری در گفت وگو با ایسنا، اظهار 
۷ ماه نخست امسال، ۸۹ نفر  کرد: در 
دچار مسمومیت با منوکسیدکربن شدند. 
۸۶ نفر از مصدومان بر اثر مسمومیت با گاز 
منوکسیدکربین به صورت سرپایی یا بستری 
در بیمارستان درمان شدند، اما ۳ نفر جان خود 

را از دست دادند.
رئیس مرکز حوادث و فوریت های پزشکی 
اصفهان با اشاره به اینکه مسمومیت های 
گاز گرفتگی تقریباً از پایان مهرماه و با کاهش 
دمای هوا بیشتر شد، افزود: طی این مدت 
۴۶ مورد مسمومیت با مونوکسیدکربن به 
اورژانس اصفهان اطلاع داده شد که ۶ نفر از 

مصدومان جان خود را از دست دادند.
فرهـاد کاوه آهنگران، سـخنگوی سـازمان 
آتـش نشـانی و خدمـات ایمنی شـهرداری 
اصفهان به ایسـنا گفت: مونوکسیدکربن را 
قاتـل بی صدا می گوینـد چون نـه می توانید 
متوجـه حضـور آن در بـدن خود شـوید و نه 
می توانیـد آن را استشـمام کنیـد و یک گاز 
بی رنـگ و بـدون بو اسـت. امـا با دانسـتن 
علائـم، می توانید از مسـمومیت بـا این گاز 
پیشـگیری کرده و جـان خـود و خانواده تان 

را نجـات دهید.
وی اضافه کرد: نداشتن تهویه مناسب یا 
بسته شدن دودکش ها باعث سوختن ناقص 
وسایل گرمایشی شده و افراد را در معرض 
خطر مسمومیت با مونوکسیدکربن قرار 
می دهد. به همین دلیل همواره شاهد حوادث 
ناگوار گازگرفتگی هستیم که متأسفانه تعداد 
قابل توجهی از این حوادث منجر به مرگ 

شهروندان می شود.

عدم تأثیر گذاری محتوای رسانه های کشورمان
در گفت و گوی اختصاصی با پدر علم مدیریت ارتباطات ایران مطرح شد:

اخبـار اصفهـان : رییـس فراکسـیون محیط زیسـت مجلس 
شـورای اسـلامی با اشـاره به شـدت گیـری آلودگـی هوای 
در کلانشـهرهای کشـور گفت: در بحث آلودگی هوا مجلس 
راهکارهایـی را ارائـه داده، در کنار نظارت دقیـق ترک فعل ها 
را بررسـی کـرده اسـت؛ بایـد تمـام دسـتگاه های اجرایی که 
نقشـی در حل معضـل آلودگی هـوا دارند گزارش مبسـوطی 

را ارائـه دهند.
سـمیه رفیعـی در گفت وگـو در مـورد شـدت گیـری آلودگی 

هوای تهران و سـایر کلانشـهرها گفت: در بحث آلودگی هوا 
مجلس راهکارهایـی را ارائه داده، در کنار نظـارت دقیق ترک 
فعل ها را بررسـی کرده اسـت و همچنین برای اجـرای قانون 
هوای پـاک ردیف اعتبـارات مشـخصی را در بودجه سـالانه 
در نظـر گرفتـه اسـت؛ بایـد تمـام دسـتگاه های اجرایـی که 
نقشـی در حل معضل آلودگی هوا دارند گزارش مبسـوطی را 
ارائه دهند تا مشـخص شـود چـه اقداماتـی انجام شـده و چه 
برنامه هـای دارنـد که متاسـفانه هر سـاله دومینـوی آلودگی 

هوا را پررنگتر از سـال های گذشـته شـاهد هسـتیم.
نماینده مـردم تهران، شـمیرانات، ری، اسلامشـهر و پردیس 
در مجلـس شـورای اسـلامی افـزود: طـی روزهـای اخیـر 
میـزان ذرات معلـق در کلانشـهرهایی همچون تهران رشـد 
داشـته اسـت و کارشناسـان هشـدارهایی را در ایـن زمینـه 
بـرای دسـتگاه های ذیربط بـه ویـژه بیمـاران قلبـی و ریوی 
داشـته اند؛ براسـاس اعـلام شـرکت کنتـرل کیفیـت هوای 
تهران پایتخت نشـینان از آغاز سـال تاکنـون ۱۳۵ روز هوای 
قابـل قبـول، ۸۸ روز هوای ناسـالم برای گروه های حسـاس، 
۸ روز هوای ناسـالم، ۲ روز هوای بسـیار ناسـالم، ۲ روز هوای 

خطرنـاک و تنهـا دو روز هـوای پـاک را تجربـه کردند.

رییس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی خبر داد:

مجلس منظر گزارش دستگاه های متولی اجرای قانون هوا پاک 



 دریا وفایی  بهرام عین الهی وزیربهداشت در حالی 
چندی پیش از گران نشدن و عدم کمبود دارو خبر داده است 
که معاون او افزایش قیمت و کمبود داروهایی چون شربت 
آنتی بیوتیک و سرم را تائید کرده است. بهرام دارائی رئیس 
سازمان غذا و دارو هم مدعی شده که گلایه مردم از گرانی 
داروهای OTC یعنی داروهای بدون نسخه است و نه 

داروهایِ نیاز به نسخه.
 وجود چنیـن تناقض هایـی در بین سیسـتم های اجرایی 
به ویژه حوزه بهداشـت و درمـان، اگرچه تازگی نـدارد اما 
به گفتـه محمدعلـی محسـنی بندپی عضو کمیسـیون 
بهداشـت و درمـان مجلـس شـورای اسـلامی، وزارت 
بهداشـت ادعا می کند کـه دارو گران نشـده امـا حقیقت 
ماجـرا این اسـت کـه داروها گـران شـده و ایـن گرانی و 
تـورم را می تـوان با پوسـت و گوشـت خـود لمـس کرد. 
علی بابایی سـخنگوی کمیسـیون اجتماعی مجلس هم 
وجود مافیای دارویـی را از علل نایاب شـدن برخی اقلام 
عنوان کـرده و از دولت و دسـتگاههای قضایی خواسـتار 

پیگیـری و پاسـخگویی به این معضل شـده اسـت.
بـه هرترتیـب، دراین میان شـاید یـادآوری ایـن موضوع 
بد نباشـد کـه افزایـش نـرخ دارو و کمبـود آن یک طرف 
سـکه سـرگردانی بیمـاران اسـت و بـه گفتـه برخـی از 
بهارسـتانی های سـابق و فعلی، فرسـودگی چرخ صنعت 
داروی کشـورمان و فقـدان تکنولوژی و فنـاوری روز دنیا 
در چرخـه تولیـد دارو و ضعف دانـش سـاخت دارو، روی 
دیگـر آن. موضوعـی کـه اگرچـه از سـوی سـید حمیـد 
خوئی رئیـس انجمن داروسـازان ایران به شـدت رد شـد 
اما بـه نظـر می رسـد دلیـل آن هرچه که هسـت نیـاز به 

شـفاف سـازی دارد.
القصـه، رسـول خضـری نماینـده دوره دهـم مجلـس 
شـورای اسـلامی و تعـدادی از نماینـدگان فعلـی ضمن 
مؤثر دانسـتن ضعفِ تولید دارویی در کمبود دارو، حمایت 

از صنعـت دارویی کشـور را ضـروری دانسـته و معتقدند، 
باید بـه گونـه ای گام برداشـت که بتـوان تمامـی داروها 
را در کشـور تولید کـرد تا نیـازی به فعالیت شـرکت های 

وارداتی در کشـور نباشـد.
سـید حمید خوئی که اظهارات یاد شـده ایـن نمایندگان 
را نوعی مظلوم کشـی و غیرمنصفانه می دانـد، درگفتگو 

با ما تصریـح کرد: اولین کسـی کـه باید خجالت بکشـد 
همان فـرد یـا افرادی هسـتند کـه ایـن حـرف را عنوان 

کرده انـد.
او البتـه تائید کرد که صنعت داروسـازی کشـور فرسـوده 
اسـت و خطـاب به بهارسـتان نشـین هـا و پاسـتوری ها 
متذکر شـد: اگـر چـرخ این صنعـت از نفـس افتـاده، چه 

کسـی باید رسـیدگی کند؟ آیا وظیفه مجلس نیسـت که 
بودجه ای را برای نوسـازی صنعت دارو تصویب کند؟. آیا 

قوه مجریه نبایـد از ایـن صنعت حمایـت کند؟.
رئیس انجمن داروسـازان کشور خاطرنشـان کرد: اینکه 
بنشـینیم نوحه بخوانیم، روضه بخوانیـم که یک صنعتی 

دارد می میـرد که هنر نیسـت.

این اسـتاد دانشـگاه علوم پزشـکی تهـران گلایه هایش 
دربـاره انتقـاد بـه حـوزه داروسـازی را اینگونه ادامـه داد: 
اینکـه آقایـان فرمودنـد مـا دانـش کافـی نداریـم، حتماً 
حرف درسـتی نیسـت. مـا به لحـاظ دانـش داروسـازی، 
وضعمان درکشـورفوق العـاده خوب اسـت. یعنی شـاید 
الان دارویی درجهان نباشـد کـه ما در سـاخت آن ناتوان 
باشـیم، اگر نمی سـازیم چون مقـرون به صرفه نیسـت.

ــاً  ــه حتم ــت: همیش ــتر گف ــات بیش ــی در توضیح خوئ
تعــداد قابــل توجهــی از داروســازان جــزو صد دانشــمند 
ــالات علمــی  ــرخ مق ــن ن ــران هســتند. بالاتری ــر ای برت
ــر  ــن از نظ ــت. بنابرای ــازی اس ــوزه داروس ــور، از ح کش
ــد  ــان 20 نباش ــر نمره م ــازی اگ ــواد داروس ــش و س دان

ــت. ــاً 19/75 اس حتم
وی حمایت دولت از حوزه داروسازی را امری فراموش شده 
خواند و تاکید کرد: تا زمانی که دولت کمک نکند این دانش 
تبدیل به فن آوری و محصول نمی شود. قاطعانه می گویم 
که قوای مجریه و مقننه دراین زمینه قصور بسیار زیادی 
کرده اند. هیچ حمایتی از صنعت داروسازی نمی شود اما 

درمقابل به واردات دارو سوبسید می دهند.
ــر  ــی اگ ــه حت ــت ک ــن اس ــت ای ــه واقعی ــن هم ــا ای ب
برســکوی نخســت فــن آوری تولیــد دارو هــم نشســته 
باشــیم، اکنــون بســیاری از بیمــاران بــرای تهیــه یــک 
ــد  ــد چندیــن و چن ــا آنتــی بیوتیــک بای ســرم ســاده و ی
داروخانــه دولتــی و خصوصــی را جســتجو کننــد. شــاید 
هــم بهتــر باشــد بــه گمانــه زنی هــا و ســرنخ هایی کــه 
دربــاره رد پای مافیــای غــول پیکــر دارو داده می شــود و 
شــایدهای دیگــر، توجــه ای دلســوزانه داشــته باشــیم تا 
مجبــور نباشــیم بــه قــول عبــاس علیمرادیــان معــاون 
غــذا و دارو دانشــگاه علوم پزشــکی اســتان مرکــزی، به 
ــق  ــا دارو تزری ــه داروخانه ه ــی ب ــره چکان ــورت قط ص

ــم. کنی
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مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس اصفهان از دریافت هفت اولین روزنامه اقتصادی دو زبانه استان اصفهان

هزار و 27۳ اثر فرهنگی در حوزه دفاع مقدس توسط دبیرخانه ششمین جشنواره 
فانوس در استان خبر داد.

سرهنگ پاسدار محمد رضایی، روز دوشنبه در جمع خبرنگاران در سالن 
اجتماعات کتابخانه مرکزی شهرداری اصفهان افزود: ۶51 اثر از این تعداد 
به مرحله بعدی راه یافت و سپس 7۴ اثر برگزیده و هشت اثر به بخش نهایی 
معرفی شد. وی ادامه داد: آثار جشنواره در حوزه های نمایشی، تلویزیونی و 
سینمایی، رادیویی و موسیقی، سرود و هنرهای تجسمی، بخش ویژه 25 آبان 
و بخش آزاد است. به گفته وی، هدف از برگزاری هر ساله این جشنواره ترویج 

روحیه ایثار و شهادت و معرفی جلوه های دفاع مقدس است.

مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس اصفهان خاطرنشان 
کرد: اختتامیه این رویداد روز 25 آبان در تالار هنر برگزار خواهد شد.

رضایی ادامه داد: شورای هماهنگی مناسبت های دفاع مقدس به ریاست 
استاندار و دبیری بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در چهار روز 
تاریخی سوم خرداد، ۳1 شهریور، 25 آبان و 1۳ دی ویژه برنامه هایی را برگزار 
می کند و امسال با رویکرد برنامه های 25 آبان، برنامه ها بصورت مردمی و 

گسترده خواهد بود.
مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس اصفهان افزود: در 
عملیات مُحرم سال ۶1 رده های مختلف ارتش و سپاه و بسیج اصفهان حضور 

داشتند که به شهادت یک هزار و 250 شهید از استان اصفهان منجر شد.

مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس اصفهان:

بیش از ۷ هزاراثر به دبیرخانه جشنواره فانوس دراصفهان ارسال شد

فضای  بهبود  ملی  مرکز  رییس 
کسب وکار وزارت امور اقتصادی و 
دارایی گفت: به زودی دستفروشی به 
شغل رسمی در کشور تبدیل خواهد 

شد.
اقتصــادی  نــگاه  در   •
ــرد  ــتغال خُ ــی اش دستفروش

ســت ا
سید امیر سیاح در برنامه نشست 
همفکری درباره دستفروشی، اظهار 
داشت: نگاه های متفاوتی نسبت به 
دستفروشی وجود دارد و اصناف آن را 
مزاحم و شهرداری آنها را سد کنندگان 

معابر می دانند.
اقتصادی  نگاه  در  افزود:  وی 
دستفروشی اشتغال خُرد است و باید 
آن را زمینه ساز مشاغل بزرگ بدانیم 
و بر این اساس در تلاش هستیم 
دستفروشی را به عنوان شغل رسمی 

بشناسیم.

از  یکی  دستفروشی   •
کانال های توزیع و فروش کالا

»رحیم سرهنگی« رییس موسسه 
کار و تأمین اجتماعی گفت: قدمت 
و پایداری دستفروشی از بسیاری از 
مشاغل بیشتر است و ماهیت چند 

بعُدی دارد.
از  یکی  دستفروشی  افزود:  وی 
کانال های توزیع و فروش کالا است 

و قدمتی چند هزار ساله دارد.
سرهنگی اظهار کرد: راهبرد عملیاتی 
برای دستفروشی این است که تعاونی 
دستفروشان تشکیل شود و مدیریت 

آنها به دست دستفروشان باشد
وی تصریح کرد: نکته دوم این است 
که پس از تشکیل تعاونی و انجمن این 
است که مشوق هایی برای پلتفرم های 
مختلف ایجاد کنیم و صرفاً داشتن 

مکان مناسب پاسخگو نیست.

ایجاد  شهرداری  راه حل   •
فضای برای دستفروشان

در ادامه »سعید قلی بیگی« مدیرعامل 
شرکت ساماندهی شهرداری تهران 
گفت: در تیم جدید شهرداری نگاه 
مزاحم به شهرداری نیست و تکلیف 
ما این است که آنها را به عنوان سربازان 
جنگ اقتصادی بدانیم. سعید قلی 
بیگی افزود: شهرداری محدودیتی 
در حوزه دستفروشی دارد و آن انسداد 
معابر است و راهکار ما این است که 
بازارهای محلی ایجاد کنیم و در تهران 
50 نقطه در نظر گرفته است. وی اظهار 
داشت: راه حل ما ایجاد فضای برای 
دستفروشان است و شهرداری توانسته 

مکان های مناسب را تعیین کند
بیگی بیان کرد: در موضوع دستفروشی 
نکته مهم این است که تنوع افراد داریم 
و مشکلات ما این است که افراد 

نمی توانستند در سامانه فعالیت کنند.

بـه  شـهرداری  نـگاه   •
سـاماندهی  دستفروشـی 

سـت ا
مدیرعامل  فتاحیان«  امیر  »سید 
شرکت شهربان و حریم بان گفت: در 
تهران مدیریت دستفروشی تغییر کرده 
و در سال 97 و 9۸ نزدیک ۳0 هزار 
دستفروش داشتیم و الان پنج هزار 
نفر رسیده و ۴1 درصد کاهش داشته 
است. وی ادامه داد: نگاه شهرداری 
به دستفروشی ساماندهی است و نگاه 
منطقی به نحوه برخورد با این افراد 

وجود دارد.
فتاحیان با بیان اینکه 5 هزار و ۸00 
نفر دستفروش در کشور داریم، افزود: 
طی سال های اخیر نزدیک 10 هزار 
ساماندهی  کشور  در  دستفروش 

شده اند.

گزارش خبری

ISFAHAN
N E W S

دستفروشی شغل 
رسمی خواهد شد!

کمبود دارو تا افزایش قیمت؛ وجود مافیا یا ضعف تولید و توزیع؛ فرسودگی یا فقدان دانش؟

گزینه های دارویی معمولا مریض!  

امیرمیریان نشست آسه آن با حضور ر هبران آسیای جنوب 
شرقی آغاز شد. پنوم پن )پایتخت کامبوج( میزبان امسال 
انجمن بود و موضوعاتی مانند بحران سیاسی میانمار و رقابت 
آمریکا و چین در منطقه جنوب شرق آسیا، بحث های غالب بر 

این نشست عنوان شد.
• اهمیت حضور بایدن در نشست آسه آن

گفتنی است ترامپ درطول چهار سال ریاست جمهوری در یک اجلاس 
آ.سه. آن شرکت نکرد؛ چراکه وی رویکردی نامتوازن و به دور از واقعیات 
منطقه ای درقبال این نهاد داشت اما با آمدن بایدن این رویکردها دستخوش 
تغییرات شد. حضور بایدن پیام مهمی برای رهبران آسیای جنوب شرقی 
درباره اولویت های دولت او به آن ها می دهد. به طور کلی سیاست امریکا 
در شرایط فعلی در قبال آسه آن به شرح زیر است: 1- بازسازی اتحادها، 
مشارکت ها و تعاملات چند جانبه ایالات متحده در هند و اقیانونس آرام. یکی 
از نتایج حضور بایدن در این نشست، ارتقای مشارکت ایالات متحده و آ.سه. 
آن به یک مشارکت استراتژیک جامع خواهد بود. بایدن قرار است برمنطقه 
هند و اقیانوس آرام تمرکز کند و مقامات ارشد دولت آمریکا هم قبل اجلاس 
گفتند بایدن به نظم بین المللی مبتنی بر قوانین در دریای چین جنوبی اشاره 
می کند. مجموع این مولفه ها نشان می دهد که در کامبوج تمام تلاش ها 
مبتنی بر جلوگیری از برخورد منافع غول های اقتصاد و تکنولوژی جریان 
داشت.2- پرداختن به چالش های ساختاری ایجاد شده از سوی چین به 
عنوان رقیب راهبردی و کلیدی واشنگتن در سطح منطقه ای و جهانی و 
اطیمنان دهی به آسه ان در مورد آسیب نرساندن به منطقه درقبال رقابت 

راهبردی آمریکا و چین.
• رویکرد منفعل آسه آن در ارتباط با میانمار

در گردهمایی آسه آن، برخلاف دیگر نشست ها، نبرد اوکراین در کانون 
توجه ها نبود؛ چراکه شرق و جنوب شرق آسیا و وضعیت آشفته برخی از 
بازیگران منطقه ای چون میانمار به گونه ای است که رایزنی در باب آنها و 
یافتن راهی برای پایان بحران در انها در اولویت قرار دارد. هرچند وزرای 
خارجه آسه آن اواخر ماه گذشته برای تعریف استراتژی نهایی جهت پایان 

دادن به تنش های میانمار بسیار تلاش کردند با این همه از انجایی که این 
بار کامبوج ریاست دوره ای این نشست را عهده دار شد، بعید است خط مشی 
سختگیرانه در باب میانمار اتخاذ شود. پیش از این رهبران مخالف دولت 
حاکم بر میانمار که خود را رهبران برمه می خوانند از کامبوج خواسته بودند تا 
مانع از آن شوند که میانمار در سطوح بالا در این نشست حضور داشته باشد 
که کامبوج به این خواسته توجهی نکرد. در این میان موضع گیری های 
متفاوت دیگر کشورها نسبت به میانمار بر مشکلات افزوده است. از زمان 
کودتا در میانمار، دولت بایدن رژیم حاکم بر این کشور را هدف تحریم های 
قدرتمند قرار داده و با اعضای دولت وحدت ملی که از مخالفان دولت حاکم 
هستند، دیدار داشته است. این درحالی که چین موضعی کاملًا متفاوت اتخاذ 
کرده و از همین رو بعید است از سیاست های سختگیرانه علیه میانمار حمایت 
کند. اکنون روسیه و چین متهم هستند که به رژیم نظامی منزوی میانمار هم 
سلاح می دهند و هم مشروعیت و اعتبار. بنابراین در شرایط فعلی اگر آسه آن 
نتواند به این چند صدایی خانگی پایان دهد و رژیم سرکش حاکم میانمار را 
مهار نکند، اهمیتش را از دست خواهد داد اما درصورتی که بتواند به اجماع 

نظر دست یابد، قادر است قدرت جذب بیشتری داشته باشد.
• تشدید رقابت چین و آمریکا در بین کشورهای آسه آن

رقابت چین و آمریکا محور مهم دیگر در اجلاس آسه آن بود؛ چراکه این دو 
کشور همواره درحال رقابت بر سر نفوذ در بین کشورهای اتحادیه جنوب 
شرق آسیا هستند که جمعیتی بالغ بر ۶۶0 میلیون نفر را در خود جای داده و 
مجموع آنها پنجمین اقتصاد بزرگ دنیا می شود. در این میان روابط تاریخی، 
نگرش های متفاوت درون آسه آن و حجم مبادلات تجاری آن با چین، 
این دغدغه را درمنطقه به وجو. د آورده که رقابلت دو ابرقدرت، انها را در دو 
راهی انتخاب پکن و واشنگتن قرار دهد. در این راستا »کامالا هریس« و 
»آنتونی بلینکن« در سفرهای خود به کشورهای آسه آن درصدد بودند که 
به مخاطبان خود اطیمنان دهند که آمریکا قرار نیست کشورهای منطقه را 
مجبور به انتخاب بین واشنکتن و پکن کند. ضمن اینکه اکنون خواست اکثر 
کشورهای آسه آن از دولت بایدن این است که سیاستی روشن در مورد چین 
در پیش بگیرد؛ چراکه که قاطعیت چینی ها و سیاستهای توسعه طلبان، ایده 

خیزش مسالمت آمیز را از بین برده است و ایالات متحده باید با استفاده از 
اهرم های مختلف در مقابل این زیاده خواهی ها بایستد. چین هم به درستی 
از دیدگاه های کشورهای آ سه آن در مورد خود آگاه است و می داند کشورهای 
عضو مانند ویتنام، فیلیپین و بروئنی، مالزی و تایلند نیازمند حضور آمریکا 
هستند. بنابراین رقابت پکن و واشنگتن از این پس درمنطقه جنوب شرق 

آسیا خواهد بود و آسه آن بخش مهمی از این راهبرد را تشکیل خواهد داد.
• کلام آخر

درنهایت باید گفت اگرچه نشست آسه آن، محلی برای مذاکرات راهبردی 
میان سران منطقه آسیا-اقیانوسیه در مورد موضوعات گسترده منطقه ای 
است اما موفقیت آن مستلزم صلح نسبی و تعادل سخت بین قدرت های 
بزرگ در مدار آن است. زمانی که قدرت های بزرگ درگیر یک درگیری با 

مجموع صفر شوند - مانند روسیه و غرب یا چین و ایالات متحده - آسه آن 
ناکارآمد خواهد شد. منافع چین در دریای چین جنوبی، درگیری داخلی 
میانمار و جنگ تجاوزکارانه روسیه در اوکراین را در نظر بگیرید؛ هر موضوعی 
کشورهای مختلف عضو آسه آن را به جهات مختلفی می کشاند. کامبوج از 
چین و حکومت میانمار تحت شورای اداری دولتی حمایت می کند، اما از 
روسیه حمایت نمی کند. لائوس از هر سه مورد حمایت می کند. ویتنام از 
چین انتقاد کرده است، اما درمورد دیکتاتوری نظامی میانمار سکوت کرده 
و با روسیه همدردی می کند. بنابراین در باب نحوه پرداخت به چالش های 
این منطقه، رویکرد کشورهایی که خود را در بلوک چین و یا آمریکا تعریف 
کرده اند، متفاوت است و همین مقوله می تواند به جای ترمیم زخم ها به 

شکاف ها دامن بزند.

رئیس اداره تعزیرات حکومتی شهرستان اردستان گفت: 
از تولیدکنندگان مرغ و تخم مرغ در اردستان انتظار داریم 
هوای مردم را داشته باشند و قیمت این دو کالا را در 

شهرستان کمتر از بازار عرضه کنند.
امید سلامی، در نشست خبری، اظهار کرد: رسانه ها 
همواره نقش کلیدی و خطیری را در جامعه داشته اند، زیرا 
رابطه بین مردم و مسئولان هستند و می توانند مشکلاتی 
که در بخش های مختلف جامعه وجود دارد را برای 
برطرف کردن آنها به گوش مسئولان مربوط منتقل کنند.

وی افزود: بیشتر مردم جامعه و حتی مسئولان هر 
شهرستان شرایطی که در وضعیت گرانی و معیشتی 
جامعه به وجود آمده است را از چشم تعزیرات حکومتی 
می بینند، در صورتی که اداره تعزیرات حکومتی مرجع 
رسیدگی به تخلفات است و طبق قانون صرفاً چیزی به 

نام بازرسی نداریم.
به گزارش ایسنا، رئیس اداره تعزیرات حکومتی اردستان 
با بیان اینکه در جامعه هم گرانی و هم گرانفروشی داریم 
و تعزیرات حکومتی متولی وضعیت گرانی نیست، 
تصریح کرد: سازمان تعزیرات حکومتی برخورد جدی 
با افراد سودجو و گران فروشان در بازار خواهد داشت و 
از گزارش های مردمی نسبت به گران فروشی و کشف 

انبارهای احتکار کالاهای اساسی استقبال خواهیم کرد.
سلامی با اشاره به وضعیت گران فروشی هایی که در 
سطح شهرستان اردستان باعث گلایه مردم شده است، 
گفت: اگر بخواهیم در موضوع گران فروشی هایی که در 
سطح شهرستان اردستان مردم با آن مواجه هستند اتفاق 
مثبتی رخ دهد همه دستگاه ها، تولیدکنندگان و مردم باید 
یک نگاه دلسوزانه و حمایتی داشته باشند. به عنوان مثال 

اردستان در بحث تولید گوشت مرغ و تخم مرغ قطب 
تولید استان اصفهان است ولی قیمت این دو کالا در این 

شهرستان گران تر از اکثر شهرستان های دیگر است.
وی با بیان اینکه از تولیدکنندگان مرغ و تخم مرغ در 
اردستان انتظار داریم هوای مردم شهرستان خود را 
داشته باشند و قیمت این دو کالا را در قطب تولید آن 
کمتر از بازار عرضه کنند، گفت: در حال حاضر با رصد 
بازار، قیمت مرغ و تخم مرغ در شهرستان اردستان بیشتر 
از نرخ مصوب عرضه می شود. اگر کمبودی در کالاهای 
اساسی شهرستان مخصوصاً مرغ و تخم مرغ به وجود آید 
انبارهای تولیدکنندگان به عنوان کالای احتکار شده 

ضبط می شود.
رئیس اداره تعزیرات حکومتی اردستان گفت: مجازات ها 
تا 5 برابر افزایش یافته و اختیار پلمب واحد صنفی، تولیدی 

و یا توزیعی متخلف را نیز داریم. این روال در گذشته 
وجود نداشت، اما در حال حاضر برای تسریع در کار مردم 

اختیارات تعزیرات افزایش یافته است.
سلامی خاطرنشان کرد: در برخورد با متخلفان و کسانی 
که اقدام به گران فروشی می کنند خط کش اداره تعزیرات 
حکومتی مُر قانون خواهد بود و سفارش های افراد سیاسی 
و برخی مسئولان شهرستان به هیچ عنوان در تغییر 

تصمیمات اداره تعزیرات حکومتی جای نخواهد داشت.
وی با اشاره به عملکرد اداره تعزیرات حکومتی در هفت 
ماه ابتدایی سال جاری، گفت: از ابتدای سال جاری 
تاکنون حدود 51۳ پرونده تخلف در بخش های کالا و 
خدمات، قاچاق کالا و موارد بهداشتی به اداره تعزیرات 
حکومتی اردستان ارسال شده که بیش از 9۸ درصد 

پرونده ها مختومه شده است.

دورهمی جهانی برای چاره جویی برای بحران میانمار و مهار چین

»آ.سه. آن« هر روز ناکارآمدتر از دیروز

صاحب امتیاز و مدیر مسئول:  رضا محزونیه 
سر دبیر: مرضیه ربیعی

قائم مقام مدیرمسئول: محمد حسین محزونیه
دفتراصفهان : میدان احمد آباد،ابتدای خیابان شهیدمفتح )بهرام(   ساختمان حورا

 تلفن:031-32274500    
روابط عمومی:تلفن: 32274754-031  فاکس: 32274514ـ 031 

سازمان آگهی های اصفهان:32274518 - 32274517     32274512 - 32274506 ـ 031  
فاکس بازرگانی اصفهان : 32274511- 32274507ـ 031

 چاپ: صمیم
امور مشترکین اصفهان: 031-32274508

امتیاز: 38/5

رئیس اداره تعزیرات حکومتی اردستان:

مرغداران قیمت مرغ 
و تخم مرغ را کمتر از 
بازار عرضه کنند
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